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VÁCLAV DOLEJŠÍ

Z a  termínem občanská participace se skrývají různé způsoby, 
jak zapojit lidi do rozhodování o městě. Třeba aby se podíleli 
na podobě rozpočtu, což je u nás projekt Dobrý nápad, kdy lidé 

mohou sami navrhovat menší „zlepšováky“, do nichž má město inves-
tovat. Jindy se zase mohou podílet na vytváření veřejného prostoru. Ale 
není participace jako participace.

V Roztokách je ústředním tématem další rozvoj města. Existuje vět-
šinová shoda nad tím, aby nová bytová výstavba nebyla masivní, ale po-
kud možno co nejmírnější. Vyzkoušeli jsme si už dvě formy, jak to ovlivnit.

Tu první před více než 15 lety. Město dramaticky rychle rostlo, ale už 
nestíhala infrastruktura, služby, lékaři, chyběla místa pro děti v mate-
řinkách i v základní škole. Tehdejší starostka Olga Vavřínová se proto 
rozhodla dupnout na brzdu. Zapojila veřejnost tím, že vyhlásila míst-
ní referendum, kterým chtěla omezit plány developerů na stavbu vyso-
kých bytových domů pro tisíce nových obyvatel.

Otázka zněla: Souhlasíte s tím, aby budoucí zástavba určená pro byd-
lení na dosud nezastavěných rozvojových plochách ve městě byla možná 
pouze rodinnými domy?

Jenže referendum překvapivě skončilo krachem. K hlasování, které 
se konalo ve čtvrtek 26. listopadu 2009 od 13 do 20 hodin, se dostavilo 
pouhých 26 procent voličů. Výsledky tudíž nebyly platné, k tomu by byla 
třeba účast alespoň 35 procent.

Dnes radnice zkouší jiný, méně konfrontační způsob participace. 
Snaží se zapojit místní lidi už na začátku do intenzivní debaty o pro-
měně určité lokality. Loni jsme to viděli v případě projektů zaměře-
ných na proměnu parku v Tichém údolí a na revitalizaci malého ná-
městí Jana Procházky. V obou případech přirozeně projevili velký zá-
jem hlavně lidé z nejbližšího okolí.

Ovšem rekordní zájem o participaci v Roztokách byl vidět začátkem 
února. Do školní jídelny v žalovské budově Cihelna dorazilo asi 80 lidí. 
Skláněli se nad čtyřmi velkými stoly, kde byly mapy lokality Panenská.

S chutí lepili zelené puntíky do míst v mapě, kde se jim líbí, a červené 
tam, kde to naopak považují za nebezpečné. Mimochodem, nejvíc se to 
červenalo na křižovatce Lidické ulice s Přemyslovskou a tamějších au-
tobusových zastávkách.

Debata o regulačním plánu v této lokalitě je výjimečná i tím, že na 
rozdíl od předchozích jde o soukromý pozemek. Ten je územním plá-
nem určen jako zastavitelná plocha. Takže dnes jde spíše o dobrou vůli 
investora, nakolik vyhoví všem požadavkům lidí z okolí.

Kdyby měl vyjít vstříc všem požadavkům, které na jednání zazněly, 
pak by samozřejmě na Panenské nepostavil ani jediný byt, jak plánuje. 
Byla by tam jen zeleň, stromy, lavičky, cestičky, vodní prvky…

Ale zdá se, že mezi vedením města, obyvateli a investorem funguje 
alespoň elementární důvěra. Doufejme tedy, že i vzájemné porozumě-
ní pro odlišné zájmy. ❚
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Slovo starosty

JAROSLAV DRDA
STAROSTA

Foto: Jan Žirovnický

JAK SE MÁTE?

Ř íká se, že my Češi jsme brblavý národ. Zatímco v ji-
ných koutech světa, kde vládne jinačí mentalita, se 
na otázku „Jak se máš?“ odpovídá zásadně „Mám se 

fajn.“, u nás se nejčastěji dozvíte, že to nestojí za nic, případ-
ně že to stojí za něco nevoňavého.

Jasně, že se nám vždycky nedaří, něco nás trápí, něco nám 
chybí. Ale je to opravdu tak zlé, že musíme své negativní po-
city sdělovat druhým?

Zaujala mě odpověď jednoho komika, který přišel s hláš-
kou: „Mám se špatně, ale dobře to snáším.“ Když se nad tím 
zamyslíte, v tom je celé to kouzlo. Ano, mám nějaké problémy 
a potíže, ale umím se s nimi vypořádat. Takže si vlastně nemám 
na co stěžovat.

Jenže my se snad i bojíme říct, že se máme docela dob-
ře. Jestli je to obava, že by nám to druzí záviděli a třeba se 
nám snažili něco pokazit? Nebo se stydíme tvrdit, že se má-
me dobře, před někým, kdo se třeba dobře nemá, protože by 
ho to mrzelo a myslel by si, že se na něj vytahujeme?

Těžko říci. Každopádně si řekněme, že málokdo opravdu ne-
má žádné problémy. Život není jednoduchý, a ani by neměl být. 
Lidé, kteří to měli od dětství až příliš jednoduché, obvykle špat-
ně končí, protože se nepřenesou přes první překážku, která se 
dřív nebo později zákonitě objeví.

Ne, život není lehký, ale dá se to snést. Je jen škoda, že si ho 
často navzájem ztrpčujeme sami. Ani to nemusí být ze zlého 
úmyslu, bohatě postačí nevšímavost, lhostejnost, bezohlednost 
nebo obyčejná hloupost.

Potkáváme jejich projevy denně. Nepořádek kolem popelnic, 
neuklizená psí hovínka, auta zaparkovaná tak, že kolem nich 
nejde projet, rušení nočního klidu, všudypřítomné nedopalky 
cigaret. Samostatnou kapitolou jsou sousedské spory, kterými 
si lidé kazí životy dlouhá léta.

Děláme si to sami. A  jenom tím přispíváme k  tomu, že na 
otázku „Jak se máš?“ málokdo odpoví „Mám se fajn“.

A co vy? Jak se máte?

https://odraz.roztoky.cz/
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P o nekonfliktních procedurál-
ních záležitostech se bilan-
covalo. Nejprve se projed-
nala roční zpráva o  činnosti 

městské policie, pak čerpání městské-
ho rozpočtu za celý uplynulý rok. Vzá-
pětí bylo třeba upravit nový rozpočet, 
protože schválená dotace na kontejne-
ry a nádoby na tříděný odpad nedora-
zila do konce roku, a tudíž bylo třeba ji 
zahrnout do příjmů roku letošního.

Závažnějším bodem byla žádost jed-
noho z  roztockých investorů o  odkup 
pozemků v sousedství sportovního hři-
ště v ulici Obránců míru, kde plánuje 
výstavbu bytového domu. Zastupitelé 
po diskuzi prodej odmítli.

Poté zastupitele potěšilo poděkování 

tábory. Jedna skupina chtěla tuto cenu 
nabídnout, dům koupit, zachovat přední 
část a objekt zrekonstruovat na dostup-
né bydlení, druhá skupina poukazovala 
na zjevnou ekonomickou nevýhodnost 
tohoto záměru.

Po dlouhé diskuzi a několika přestáv-
kách na poradu došlo kolem desáté ve-
černí na rozhodující hlasování. K tomu, 
aby město podalo nabídku na odkup, 
chyběl jeden hlas. Zastupitelstvo tak 
skončilo v poněkud chmurné náladě.
Příběh dostal pozdější pointu. Částka, 
kterou by město nabídlo, by nakonec 
stejně nestačila, protože jiní zájemci na-
bídli víc. ❚

KOUPIT? NEKOUPIT?

starosty severomoravské obce Mikulo-
vice, které jsme po loňských povodních 
věnovali finanční výpomoc.

Předposledním bodem jednání byla 
úprava obecně závazné vyhlášky o ko-
eficientech pro výpočet daně z nemovi-
tostí tak, aby vyhovovala nově platné le-
gislativě.

Další tři hodiny pak trvalo projed-
návání návrhu, aby město reagovalo 
na nabídku odkupu domů čp. 26 a 691 
v Nádražní ulici, což jsou dva staré ob-
jekty hned pod serpentinou. Znalecký 
posudek ceny nemovitosti stanovil ce-
nu 6,5 milionu, realitní kancelář, kte-
rá prodej zprostředkovávala, požadova-
la 7,9 milionu korun. Zastupitelstvo se 
rozdělilo na dva zhruba stejně početné 

První zasedání zastupitelstva v tomto roce mělo na programu jen několik bodů, přesto se 
natáhlo na čtyři hodiny.

JAROSLAV DRDA

 
PSI
Dne 30. 4. 2025 končí splatnost poplatku ze psů na rok 
2025.
Poplatek za jednoho psa na rok 2025 je ve výši 800 Kč. 
Částka 200 Kč je za psa, jehož držitelem je osoba starší 
65 let dle OZV č. 2/2024 města Roztoky. Poplatek za psa 
se platí od věku tří měsíců psa, povinnost přihlásit psa je 
do 15 dnů od pořízení. Od poplatku jsou osvobozeni drži-
tele průkazu ZTP a ZTP/P.
Vyzýváme občany, kteří mají tyto průkazky a vlastní psa, 
aby se ve vlastním zájmu neprodleně dostavili na měst-
ský úřad.

ODPADY
Dne 31. 5. 2025 končí splatnost poplatku za svoz odpadů 
na rok 2025. Tímto dnem také končí svoz popelnic ozna-
čených nálepkou s rokem 2024.
Poplatek na rok 2025 je ve výši 750 Kč na osobu. Osvobo-
zení od poplatku je u vícečetných rodin.
Poplatek za svoz odpadů má povinnost hradit: 1) osoba 
přihlášená do 75 let věku a 2) vlastník nemovité věci zahr-
nující byt, rodinný dům nebo stavbu pro rodinnou rekrea-
ci, ve které není přihlášená žádná fyzická osoba a která je 
umístěna na území města.
Platí se maximálně za 2 děti v rodině, dále se od poplatku 
osvobozují děti v daném roce narozené, osoby, které v da-
ném roce dovrší 75 let, a osoby pobývající v zahraničí po 
dobu delší než 6 měsíců po sobě jdoucích v daném roce.

PLATBY MÍSTNÍCH POPLATKŮ NA ROK 2025

ÚHRADA
Poplatky je možné hradit hotově nebo kartou v  pokladně 
městského úřadu, v době pokladních hodin, nebo převodem 
na účet.

Pokladní hodiny:
Pondělí: 8.00–12.00 a 13.00–17.45
Úterý: 8.00–12.00
Středa: 8.00–12.00 a 13.00–17.45
Čtvrtek: 8.00–12.00
Pátek: 8.00–12.00

Číslo účtu je: 5607272339/0800, Česká spořitelna – pobočka 
Roztoky.

● Při platbě na účet je třeba vždy uvádět variabilní symbol, aby 
bylo možné platbu identifikovat. Váš variabilní symbol zjistíte 
při platbě na pokladně nebo si o něj můžete napsat na e-mail 
pozivilova@roztoky.cz.
● V případě, že budete hradit poplatek za více osob jedním pří-
kazem, do poznámky pro příjemce vždy uvádějte jména všech 
osob, za které poplatek hradíte, nebo jejich variabilní symboly.
Nálepky není potřeba si vyzvednout osobně, je možné si požá-
dat o jejich zaslání poštou – telefonicky na číslech 220 400 235 
a 603 362 210 nebo e-mailem na pozivilova@roztoky.cz.
● Nálepkou musí být označeny všechny nádoby, které mají být 
vyváženy, vyjma nádob na BIO odpad, plasty a papír. Povinnost 
označit nádobu nálepkou platí i pro osoby osvobozené od po-
platku.

V případě jakýchkoliv dotazů týkajících se místních poplatků můžete kontaktovat odbor financí, 
paní Poživilovou, na telefonních číslech: 220 400 235, 603 362 210.

Pro dotazy týkající se svozu odpadů můžete kontaktovat odbor životního prostředí, telefonní čísla: 220 400 262, 220 400 264.
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Městská rada se v lednu sešla dvakrát. Na svém řádném zasedání 8. ledna se radní věno-
vali více než dvaceti bodům programu.
PŘÍSTŘEŠÍ V NÁDRAŽNÍ ULICI
Radní souhlasili s prodloužením záchyt-
ného přístřeší pro potřebnou spoluob-
čanku v bytečku v Nádražní ulici 21. Ulo-
žili též odboru správy města a stavební-
mu úřadu koordinovat zbudování dešťové 
stoky v Nádražní s rekonstrukcí průtahu, 
až přijde čas této stavby.

BUDEME POKRAČOVAT 
V OSAZOVÁNÍ STOJANŮ 
PRO KOLA
Radní Hadraba získal usnesením rady víc 
času na jednání se Středočeským krajem 
stran cyklostezky, konkrétně do konce le-
tošního roku. Rada kvitovala, že radní Mi-
chal Hadraba zajistil první etapu osaze-
ní nových stojanů na kola (stojany byly již 
rozmístěny) a uložila mu pokračovat v té-
to bohumilé činnosti během celého ro-
ku 2025 tak, aby do konce roku všechny 
stojany sloužily cyklistům. Správa měs-
ta dostala za úkol zadání studie provedi-
telnosti systému odkanalizování pozem-
ků v Potokách, a  to nejpozději do konce 
dubna 2024.

PILATES V NĚKDEJŠÍCH 
TECHNICKÝCH SLUŽBÁCH
Radní vyslechli zprávu o pronájmu neby-
tových prostor v bývalém objektu TS v Li-
dické ulici. Budoucí nájemkyně vysoutě-
žila prostory pro cvičení pilates, v  době 
konání rady se dolaďovaly podmínky pro 
předání místnosti.

KAMEROVÝ SYSTÉM
Radní se zabývali opět kamerovým systé-
mem, resp. jeho smluvním zajištěním. Do-
davatel Connect Plus připravuje přílohy 
ke smlouvě. Těmi se příslušný odbor, re-
sp. rada, bude zabývat na některé z dal-

ších schůzí. Pan starosta předložil pře-
hled daňových příjmů i nájemní smlouvu 
na pozemek 2325/1, s jejímž prodlouže-
ním radní souhlasili.

STAVBY A DOSTAVBY  
RODINNÝCH DOMŮ
Přikývnutí se naopak nedostalo zá- 
měru stavby rodinného domu na parcele 
č. 3189/391 dle návrhu L. Závodného. Ra-
da konstatovala, že kvůli úmyslu stavět 
na parcele dvě samostatné stavby je zde 
porušen regulační plán. Rada souhlasila 
se záměrem nástavby rodinného domku 
v Čakově 24 podle projektu arch. L. Fes-
cu s tím, že doporučila doplnit podélné 
parkovací stání na místě předzahrádky. 
Radní se věnovali činnosti městské poli-
cie a radostně komentovali předloženou 
měsíční policejní svodku.

SVATOLUDMILSKÁ STEZKA NA 
STOJANECH KLUBU ČESKÝCH 
TURISTŮ
Po jistých peripetiích na straně svatolud-
milského spolku byla schválena smlou-
va o zřízení stezky sv. Ludmily s tím, že 
v katastru Roztok se stezka omezí jen na 
malé cedulky na sloupech značení Klubu 
českých turistů.

SLUŽEBNÍ BYT
Radní souhlasili s návrhem místostaros-
ty, aby byl nově vybudovaný služební byt 
v prostorách někdejších TS přidělen za-
městnanci TS a jeho rodině. Radní stano-
vili svým rozhodnutím i cenu nájmu.

SOUTĚŽ O PROSTORY 
V NÁDRAŽNÍ
Zelenou dostalo druhé kolo výběrového 
řízení na prostory v Nádražní ulici (část 

prostoru někdejší pizzerie). Uchaze-
či v prvním kole nesplnili formální pod-
mínky, proto je vyhlášeno kolo druhé.

SOCIÁLNÍ PROBLEMATIKA
Rada se věnovala i zápisu ze sociální ko-
mise. Nově přidělila sociální byt v Jung-
mannově ulici potřebné spoluobčance 
s dítětem, schválila pohřebné pro žada-
telku, schválila též valorizaci příspěvku 
na dopravu k  lékaři pro žadatele star-
ší 65 let a  držitelům průkazu snížené 
zdravotní způsobilosti, a to ze stávajících 
100 Kč na 200 Kč při využití taxislužby do 
Prahy či V. Přílep, a z 50 Kč na 100 Kč při 
cestě po Roztokách.
Radní Hadraba si z rady odnesl úkol, aby 
ve spolupráci s právníkem města vstou-
pil do jednání s firmou Hypos Plus a za-
jistil vypracování legislativního rámce fi-
nanční spoluúčasti při výstavě kanali-
začního řadu v ulici Za Cihelnou.
Krátké jednání rady se konalo i 22. ledna 
pod předsednictvím pana starosty a ob-
sáhlo šest bodů.

HEJTMANKA PODPOŘILA 
SOCIÁLNĚ POTŘEBNÉ
Radní kvitovali fakt, že z fondu hejtman-
ky bylo naší obci přiznáno 100 000 Kč na 
podporu potřebných ukrajinských spo-
luobčanů. Radní se věnovali pronájmu 
pozemků i  přidělení městského bytu 
v Tichém údolí ve vile č. 110 zaměstnan-
ci města. ❚

TOMÁŠ NOVOTNÝ
MÍSTOSTAROSTA

LEDNOVÁ MĚSTSKÁ RADA

INFORMACE O VÝLUCE NA LINCE S4
Dovolujeme si vás informovat o plánované výluce na železniční trati 091 
Praha – Kralupy nad Vltavou, která se dotkne i cestujících využívajících 
linku S4 Praha – Kralupy nad Vltavou – Vraňany – Hněvice a rovněž spojů 
linky R44 (Sp 1494 a Sp 1495 z/do Slaného).
Výluka proběhne od 3. 3. 2025 do 1. 8. 2025 v úseku Praha-Masarykovo 
nádraží – Praha-Holešovice zastávka.

DOPADY VÝLUKY
● Všechny vlaky linky S4 budou ukončeny ve stanici Praha-Holešovice 
s přestupem na metro C.
● Vlaky nebudou obsluhovat stanice Praha-Holešovice zastávka a Praha-
-Masarykovo nádraží.
● Poslední dva večerní vlaky do Prahy a první a poslední ranní vlak z Pra-
hy pojedou až z/do stanice Praha hl. n.

Informace pro imobilní osoby: Stanice Praha-Holešovice, která bude po 
dobu výluky výchozí i nástupní pro vlaky linky S4, je plně bezbariérová, 
stejně jako přístup do metra C. Imobilní cestující se tak nemusí obávat 
žádných komplikací.
Po skončení výluky v srpnu 2025 nebude obnovena zastávka Praha-Hole-
šovice zastávka. Nahradí ji zcela nové moderní nádraží Praha-Bubny, kte-
ré se buduje v těsné blízkosti stanice metra C Vltavská.
Podrobné informace o výluce a výlukový řád najdete na webových strán-
kách města: https://bit.ly/informace-o-vyluce-vlaku

https://bit.ly/informace-o-vyluce-vlaku
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TEPELNÁ ČERPADLA  
A KLIMATIZACE

email:  
petrzira@seznam.cz

Telefon:  
+420 602 388 804

Po-Pá  
8.00-16.00 hod.

Konzultace - projekt - dodání - montáž a servis
● Tepelná čerpadla  

● klimatizace ● výrobníky ledu  
● chladící a mrazící boxy ●  

živnostenského a průmyslového 
chlazení ● revize úniků  

chladiv.
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Trápí vás zarostlé nehty dolních končetin, bradavice nebo 
jste pacient s diabetem, pro kterého není vhodná mokrá pe-
dikúra?
Tak právě vám můžeme doporučit nově otevřenou podolo-
gii v prostorách DPS, kterou zde provozuje paní Ing. Barbora 
Králová, BBA. Paní Ing. Králová se specializuje na: zarostlé 
nehty, mykózy nehtů, bradavice, diabetické klienty, problémy 
s lupénkou. Dále nabízí přístrojovou pedikúru.
Bližší informace naleznete na stránkách: www.podolog-pra-
ha.cz nebo na tel. čísle: 775 964 931. Pro návštěvu je nutné se 
předem objednat přes objednávkový formulář, který nalez-
nete na stejných stránkách.
Paní Ing. Králová nemá pevnou pracovní dobu, ale v ordinaci 
sídlící v Domě s pečovatelskou službou (Nám. 5. května 27 – 
zadní vchod) bývá v pondělí 7:00–10:00 hod. a v úterý 16:00–
18:00 hod.

Ceník služeb:
Nejnovější metoda pedikúry, založená na peelingovém sys-
tému 1 700 Kč
Přístrojová pedikúra Medicalima 1 500 Kč
Příprava bradavice k terapii – ošetření, odlehčení, konzulta-
ce, poradenství 700 Kč
Ošetření nehtu napadených onychomykózou a onycholýzou – 
odstranění poškozené části nehtu přístrojem 800 Kč
Ošetření kuřího oka (velkého) – odlehčení, konzultace a po-
radenství 700 Kč
Ošetření zarostlého nehtu samostatně bez pedikúry a nehto-
vého rovnátka 900 Kč

Ortonyxie – nehtové rovnátko – vyšetření a úprava nehtu, aplika-
ce – titanová niť, podofix 900 Kč
Ošetření zarostlého nehtu včetně rovnátka 1 500 Kč
Veškeré podologické služby jsou hrazeny klientem, který si může 
zažádat o příspěvek u své zdravotní pojišťovny.

Příspěvky jednotlivých pojišťoven na základě vystavené účtenky:
VZP (111) přispívá do celkové výše 3000 Kč/rok na přístrojovou 
pedikúru (za jedno ošetření max 500Kč) a 3000 Kč/rok na pomůc-
ky pro diabetiky (například na krémy určené speciálně pro péči 
o kůži diabetické nohy).
ČPZP (205) přispívá do celkové výše 1000 Kč/rok na pedikúru 
v rámci prevence syndromu diabetické nohy. Tento příspěvek na-
bízí dospělým pojištěncům v rámci preventivního programu Dia-
betes.
RBP (213) přispívá svým klientům na podiatrické ošetření (pří-
strojová pedikúra) provedené u  poskytovatelů uvedených na 
stránkách ČPS. Pojišťovna proplácí pacientům starším 60 let 
částkou do 1000 Kč/rok. V rámci převodu limitu u pojištěnců nad 
18 let lze příspěvek zvýšit až na 3000 Kč/rok
OZP (207) hradí v rámci preventivních programů preventivní pří-
spěvky dle speciálních pravidel až do výše 10 000 Kč/rok preven-
tivní příspěvky. Tato pojišťovna přispívá na prevenci dle výše kre-
ditů na VITAKARTĚ.
ZPMV (211) přispívají na speciální ošetření nohou pro lidi se zhor-
šeným stavem cév vlivem diabetu. Diabetici si můžou žádat o pří-
spěvek 500 Kč/rok.

NOVĚ OTEVŘENÁ PODOLOGIE V PROSTORÁCH DPS

ING. KATEŘINA LUKÁŠOVÁ 
VEDOUCÍ ODDĚLENÍ SOCIÁLNÍHO A DPS

http://www.podolog-praha.cz
http://www.podolog-praha.cz
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Rozmohl se nám tady takový nešvar – a nejen u nás. V Roztokách, stejně jako v jiných obcích, 
porůznu rostou výdejní boxy různých firem. Někdy vás překvapí barvami, někdy umístěním.

VÝDEJNÍ BOXY A MY

A no, i já je využívám a na jed-
nu stranu je miluji láskou 
nehynoucí (jako zákazník), 
na druhou stranu je mi jas-

né, že každá služba, byť sebevíc praktická 
a žádoucí, by neměla mít negativní dopady 
na svoje okolí. A to právě boxy často mají.

V Roztokách jsou na několika místech, 
kde buď nevadí, nebo jsme se s nimi sži-
li. Tam, kde nikdo nebydlí, mezi obcho-
dy nebo u  benzínky, je vlastně docela 
příhodné místo na vyzvednutí zásilky. Pro-
blém nastává u míst obydlených, případ-
ně u těch, kde zastavení u boxu znamená 
současně zablokování silnice. A  takových 
míst se nám v poslední době objevilo hned 
několik.

Problém vznikne snadno  – výdejní box 
není podle stavebního zákona stavba. Není 
k němu tedy „nic potřeba“ a k umístění vý-
dejního boxu na soukromém pozemku se 
stavební úřad ani město nevyjadřuje. Ale-
spoň doposud tomu tak bylo  – v  prosin-
ci 2024 totiž Ministerstvo průmyslu a ob-

chodu vydalo černé na bílém, že výdejní 
boxy považuje za provozovnu. To znamená, 
že se situace zásadně mění a boxům měs-
to může nastavit pravidla pomocí tržního 
řádu. Chystá se k tomu mnoho obcí a jed-
nou z nich jsme i my.

Jaké jsou pro nás priority? Dopravní bez-
pečnost a umístění na místa, kde nebude 
docházet k sousedským konfliktům (je po-
chopitelné, že nikdo není nadšen z noční-
ho zásobování boxu přímo pod okny). Velké 
rozdíly jsou i ve vzhledu jednotlivých boxů – 
a je potřeba říct, že některé doručovací fir-
my jsou velmi ochotné uzpůsobit polep 
tak, aby box nezářil stovky metrů daleko, 
ale decentně splýval s okolím a měl barvu 
nejbližší fasády, stačí je o to požádat. Skvě-
lé je u boxů také sdílení služeb, tj. daleko 
lepší jsou ty, do kterých může doručovat 
více společností. Příkladem jsou v tom Al-
zaBoxy – doručovat do nich může Balíkov-
na, Zásilkovna, PPL, kde kdo… box je efek-
tivně využitý a není jich potřeba na jednom 
místě vícero. Alza v tom ale není jediná, byť 
ostatní se přidávají postupně.

Roztoky jsou v  tuto chvíli v  kontaktu 
s aktivitou vedenou spolkem Naše kultivo-
vaná města, který se snaží dostat zástupce 
měst a obcí, doručovací společnosti, práv-
níky a městské architekty k jednomu sto-
lu a dát dohromady vzorové řešení (práv-
ní dokumenty a design manuál) využitelné 
obcemi po celé republice. Současně aktiv-
ně jednáme s některými přepravními spo-
lečnostmi. A  je to vlastně hodně zajíma-
vé  – je vidět, že nejsou na dialog zvyklé. 
Ve firmách často chybí pozice, které neře-
ší ani obrovskou oblast, ani konkrétní box, 
ale jsou schopné partnersky jednat s obcí/
městem o jeho území a nějakém koncepč-
ním přístupu. Naopak zkušenost doručo-
vacích společností je často taková, že obce 
v zásadě nechtějí společně hledat řešení, 
ale chtějí prostě boxy jen zakázat. Služba 
je ale extrémně poptávaná a  doručovací 
společnosti to tlačí do silového řešení přes 
soukromé pozemky na často konfliktních 
místech.

Během krátké doby přijmeme ales-
poň dočasné řešení a současně budeme 
s doručovacími společnostmi pokračovat 
v jednání. Jedno je jasné – pro dialog jsou 
potřeba dva. Oblast doručování zásilek 
se mění a boxy tady jsou a budou. Trvat 
na tom, že ne a ne, není cesta. Můžeme 
ale společně hledat, jak je mít praktické, 
nerušící, decentní a funkční. ❚

INZERCE

ZUZANA ŠRŮMOVÁ
MÍSTOSTAROSTKA

Foto: Dana Seidlová



MARIE KANTOROVÁ

U jednoho stolu se starostou a místostarostkou – 
přijďte si popovídat!

Máte nápady, připomínky nebo se chcete dozvědět, co se ve městě 
děje? Rádi vás uvidíme na našem čtvrtém společném setkání.

Kdy: 3. března 2025, 18–20 hod. Kde: Kavárna Koroze, Nerudova 452
Starosta Jaroslav Drda a místostarostka Zuzana Šrůmová budou odpovídat 

na vaše otázky, poslouchat, co vás trápí, a promluví si s vámi o tom, 
co můžeme společně vylepšit.

Přijďte si přátelsky popovídat a přineste s sebou všechny své nápady 
a podněty!

Těšíme se na vás a vaše názory!

● Z deníku Městské policie Roztoky za období od 1. 1. do 28. 1. 2025

● Dne 9.  1. oznámena ne-
hybně ležící žena na lavičce 
v čekárně železniční stanice 
Roztoky  – žena nereagova-
la na žádné podněty, alkohol 
z  ní cítit nebyl, zjištěna její 
totožnost, na místo přivolá-
na rychlá zdravotnická po-
moc, která si na místě ženu 
převzala do péče a převezla 
do FN Motol;
● dne 10.  1. oznámen po-
žár v domě v ulici Jungman-
nova  – hasičský záchranný 
sbor provedl uhašení vnitř-
ních prostor domu, rych-
lá zdravotnická služba pro-
vedla ošetření osoby, která 
se nadýchala kouře, na mís-
tě též policisté PČR Libčice 
a vyšetřovatel HZS;
● dne 16.  1. v  rámci hlídko-
vé činnosti v  ulici Chelčické-
ho kontrolováno zaparkova-
né opuštěné vozidlo, které 
mělo v  zámku dveří u  řidiče 
zastrčený klíč, proveden po-
kus o vyrozumění provozova-
tele vozidla v místě jeho byd-
liště s negativním výsledkem, 
na místě zadokumentován 
stav, vozidlo hlídkou uzamče-
no, klíče zajištěny a  uloženy 
na MP Roztoky, provozovate-
le vozidla se následně podaři-
lo vyrozumět;
● dne 16.  1. v  nočních hodi-
nách v rámci hlídkové činnosti 
bylo na pozemku opuštěného 
domu v ulici Nádražní naleze-
no celkem 6 ks propanbuta-
nových lahví a ruční vozík, tzv. 
rudl na jejich přepravu, nale-
zené lahve byly po konzultaci 

s opatrovnicí majitelky domu, 
která je dlouhodobě hospitali-
zována, zajištěny, aby nedošlo 
k jejich odcizení, zadokumen-
továno, vrata pozemku domu 
byla zajištěna řetězem a visa-
cím zámkem;
● dne 18. 1. oznámena krá-
dež zboží v prodejně Albert 
na Tyršově náměstí s tím, že 
podezřelá osoba byla zadr-
žena ochrankou prodejny  – 
na místě zjištěny okolnosti 
a  totožnost podezřelé oso-
by, kvalifikováno a  šetřeno 
jako podezření ze spáchá-
ní přestupku proti majetku, 
které bude oznámeno pří-
slušnému správnímu orgá-
nu, z. j. Komisi pro projed-
návání přestupků;
● dne 23. 1. v rámci hlídko-
vé činnosti nalezeno v  ulici 
U zastávky na volně přístup-
ném opuštěném pozemku 
odhozených 5 ks prázdných 
sudů od Únětického piva, za-
dokumentováno, cestou PČR 
Libčice zjištěno, že nepochá-
zely z trestné činnosti, vzhle-
dem k  tomu byly tyto sudy 
zajištěny jako nález a  pře-
vezeny ve spolupráci s  pra-
covníky TS města Roztoky na 
MP Roztoky, následně vyro-
zuměn zástupce Únětické-
ho pivovaru, který se dosta-
vil na MP Roztoky a nalezené 
prázdné sudy si převzal, in-
formován vlastník pozemku;
● dne 23. 1. v rámci hlídkové 
činnosti nalezeno na parko-
višti Na Koruně v  Riegrově 
ulici odstavené vozidlo ne-

splňující podmínky provo-
zu na pozemních komunika-
cích, zadokumentováno, na 
vozidlo vylepena výzva k od-
stranění vozidla z  pozem-
ní komunikace/ke zjednání 
nápravy ve stavu vozidla, vý-
zva zaslána i  provozovateli 
vozidla, oznámeno Silniční-
mu správnímu úřadu při MÚ 
Roztoky;
● dne 26.  1. cestou PČR 
oznámeno pokousání psem 
v  ulici Masarykova v  mís-
tě u provozovny Kebab – na 
místě zjištěno, že poškoze-
ný proházel kolem provo-

zovny a  nevšiml si přiváza-
ného psa, který ho následně 
kousl do nohy, poškozený 
spadl na zem, kolem jedou-
cí osádka rychlé zdravotnic-
ké pomoci poskytla zraně-
nému ošetření drobné tržné 
rány, zadokumentováno, na 
místo se následně dosta-
vil majitel psa, který u sebe 
neměl očkovací průkaz psa, 
který doručil dodatečně ná-
sledující den, zjištěno, že je 
pes řádně očkován, tato in-
formace sdělena i poškoze-
nému.
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MP děkuje nálezcům, kteří v tomto období vložili do 
schránky důvěry hodinky, průkazy, karty a další 

nálezy, které se tak vrátily k majitelům.

Aktuální zprávy z činnosti MP Roztoky 
můžete nalézt na stránkách MP Roztoky, 

a to na www.mproztoky.cz.

Pokud byste svým poznatkem mohli pomoci při šet-
ření výše uvedených událostí, obraťte se prosím buď 
osobní návštěvou, nebo telefonicky na Obvodní oddě-

lení PČR Libčice (tel. 974 866 400) nebo na 
MP Roztoky (tel. 602 666 458, 730 511 988 nebo 

220 910 468, popřípadě e-mail: info@mproztoky.cz). 
V případě naléhavých oznámení můžete využít 

krizovou linku 158. A v případě podání trestního 
oznámení můžete vedle osobní návštěvy 
Obvodního oddělení Libčice n./Vlt. využít 
i kontaktního místa PČR, tzv. Polpointu, 
které se nachází v objektu MP Roztoky, 

v ulici 17. listopadu (čp. 37) v Roztokách.

Děkujeme předem za spolupráci.
PETR VEVERA, VED. STR. MP ROZTOKY

Redakčně kráceno.

Místostarostka Zuzana Šrůmová, starosta Jaroslav Drda 
a radní Marie Kantorová

http://www.mproztoky.cz/
mailto:Inko@mproztoky.cz
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F estival k nám dostaly dvě ženy, 
tehdy na mateřské dovolené – 
Ivana Vránková a  Soňa Stará, 
které v Roztokách žijí.

„Festival mě v  životě zásadně ovliv-
nil. Se svými přáteli jsem na něj chodi-
la od 15 let. Když jsem byla na gymplu, 
tak Jeden svět byl pro mě prvním mo-
mentem, kdy jsem si řekla, že chci ně-
kdy pracovat v Člověku v tísni, což se mi 
také později splnilo. Tíseň a hlavně je-
jí lidskoprávní aktivity mi prostě nějak 
přirostly k srdci,“ říká Soňa Stará.

Téměř dvacet filmů loni vidělo více 
než 800 žáků a  žákyň základních škol 
z Roztok a okolních obcí v rámci dopo-
ledních projekcí a dalších 500 platících 
diváků odpoledne a  večer. Nejde jen 
o samotnou projekci, k festivalu neod-
myslitelně patří následné debaty se za-
jímavými hosty.

„Jde o  největší lidskoprávní festi-
val na světě, který přináší důležitá a ji-
nak těžko diskutovatelná témata. Skr-
ze filmy dokáže vyvolávat v lidech emo-
ce a diskusi nad příběhy, které by jinak 
možná přehlédli,“ vysvětluje Ivana 
Vránková.

Jak vás vlastně napadlo udělat Jeden 
svět v Roztokách?
Soňa: My jsme na začátku ani pořád-
ně nevěděly, jak se Jeden svět dělá. Pů-
vodně jsme si myslely, že to bude ko-
morní, undergroundové – ve Vratislav-
ce pustíme dva tři filmy, sejde se pár 
nadšenců a to stačí. Ale nestačí to vů-
bec, protože tím nezaplatíte ani filmová 
práva a podporu z pražského festivalo-
vého týmu Člověka v tísni. Každopádně 
jsme toužily to rozjet a na pomoc jsme 
měly skvělou základnu – naši třetí bý-
valou kolegyni Anetu Oščádalovou a řa-
du skvělých dobrovolníků z řad roztoc-
kých Tomíků.
Ivana: Já jsem před tím už asi deset 
let v rámci festivalu moderovala školní 
projekce v Praze. Takže to byla zkuše-
nost. Pořádat festival v regionu je však 
něco jako franšíza. Hodně vám pomůže 
Člověk v tísni – například s know-how, 
grafickými podklady a předvýběrem fil-
mů, ze kterých pak vybíráme a sesta-
vujeme ten nej program na míru Roz-

tokám. Na nás je pak kompletní organi-
zace: financování, zajištění promítacích 
míst a  techniky, dramaturgie, koor-
dinace dobrovolníků, hostů, oslovení 
škol, moderace během projekcí, propa-
gace a mnoho dalšího

Existuje vůbec festival v menším městě, 
než jsou Roztoky? A navíc ve městě, které 
nemá klasické kino?
Ivana: Když jsme začínaly v Roztokách, 
byly jsme opravdu spolu s  Řevnicemi 
a  Policí nad Metují nejmenší z  27 po-
řadatelských měst. Možná byly Rozto-
ky zlomem, dneska se to změnilo a fes-
tival je v 57 městech, mezi kterými jsou 
i například menší Černošice.
Soňa: Když jsme se přihlásily, bály 
jsme se, zda budou lidi na filmy cho-
dit, zda budeme dostatečně atraktiv-
ní. Přeci jen jsme malé město, bez kla-
sického kina a máme velkou konkuren-
ci v dost nabitém kulturním kalendáři. 
Navíc jsme v těsné blízkosti Prahy, kde 
se festival koná před námi a  má sil-
nou diváckou základnu. Opak se uká-
zal pravdou, a  i  my máme své diváky 
a divačky a již historicky čtyři promítací 
místa – hotel Academic, Café Vratislav-
ka, zámek Středočeského muzea a Hu-
sův sbor.

Nejúspěšnější jsou v  Roztokách školní 
projekce. Jak děti na lidskoprávní téma-
ta reagují?
Ivana: Školní projekce jsou pro nás ne-
dílnou součástí. Zajímavé jsou i  pro 
školy – dostanou od nás kompletní pro-

gram, v určitých tématech korespondu-
jící se školními osnovami, na 1,5 hodi-
ny pro všechny třídy  – od prvňáčků až 
po deváťáky. Ti se setkají s  inspirativ-
ními filmovými příběhy svých vrstevní-
ků z různých koutů světa, moderovanou 
interaktivní reflexí nebo besedou s od-
borníky. Obsah je přizpůsoben věku di-
váků a divaček, rozšiřuje obzory, podpo-
ruje empatii, kritické myšlení a vzájem-
ný respekt.
Soňa: Pro mě byly školní projekce nej-
větším překvapením, protože jsem s ni-
mi neměla vůbec zkušenost a  vlastně 
jsem se jich trochu bála. Když jsem pak 
viděla Ivanu, jak moderuje a jak se děc-
ka bezprostředně zapojují, byl to pro mě 
největší doják. V ten moment mi všech-
no začalo dávat smysl. Dětem se ote-
vírají témata, o  kterých měli předtím 
jen malé povědomí a chtějí je řešit, ne-
bo dokonce nabízejí svou pomoc. Školní 
projekce jsou zkrátka radost.

Co pouštíte těm nejmenším, šestiletým 
dětem?
Ivana: Těm nejmladším promítneme 
tři krátké několikaminutové filmy, me-
zi kterými si společně povídáme. Čas-
to jsou to témata jako život s  postiže-
ním, rodina, překonání strachu, koníčky 
nebo životní prostředí. Máme od odbor-
ného týmu předem vypracovanou me-
todiku  – návodné otázky, které s  dět-
mi citlivou a hravou formou probíráme 
a dojdeme tak společně k porozumění 
dané problematiky.
Soňa: Letos například promítneme krát-

Mezinárodní filmový festival o lidských právech Jeden svět je od roku 1999 jednou z aktivit obecně prospěšné 
společnosti Člověk v tísni. V našem městě se letos od 9. do 13. dubna můžeme těšit už na třetí ročník.

VIDĚT DĚCKA, JAK DEBATUJÍ O LIDSKÝCH 
PRÁVECH, JE DOJÁK

Ivana Vránková

Soňa Stará
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ký film o  nevidomém cca sedmiletém 
chlapečkovi, který dětem představí 
„svůj svět ve tmě“, kde hrají hlavní roli 
jeho superschopnosti, jako jsou sluch, 
hmat a dětská představivost.

Jak skládáte dramaturgii? Přece jen lid-
skoprávní filmy znamenají, že jde větši-
nou o tragédie a dost smutná témata.
Ivana: Každý rok si říkáme, že program 
zredukujeme. Proč mít tolik projekcí, 
které se nám někdy na různých mís-
tech konání překrývají? Když ovšem se-
stavujeme program, snažíme se, aby si 
každý našel své téma a abychom záro-
veň obsáhli všechny aktuální témata ja-
ko Ukrajina, Rusko, izraelsko-palestin-
ský konflikt, fakenews nebo klima. Má-
me pocit, že i  když na některou méně 
navštěvovanou projekci přijde třeba jen 
deset lidí, kteří si pak budou chvíli poví-
dat, tak to mělo smysl. Navíc se nám lí-
bí, že je vždy na výběr.
Soňa: Zároveň chceme do programu 
zařadit také něco lehčího, zábavněj-
šího. Víme, že hodně lidí nechce při-
jít, protože ve svých životech už mají 
dost starostí a těžká témata je nelákají. 
I těm, kdo si na Jeden svět udělají čas, 

ale jsou zrovna v  situaci, kdy pros-
tě na další těžké téma nemají kapa-
citu, chceme zkrátka mít co nabíd-
nout. Vždy proto zařazujeme pár fil-
mů, které jsou odlehčené a  přitom 
obsahují silné lidskoprávní téma. 
Letos chceme zařadit například film 
o tom, jak se lidé po smrti necháva-
jí zkompostovat. Zní to možná šíleně, 
ale věřte, je to nakonec milé, a do-
konce snad i trochu zábavné.

Máte za sebou dva ročníky v Roztokách. 
Který film byl zatím nejúspěšnější?
Soňa: Jednoznačně dánský kopro-
dukční dokument Kuciak: Vražda no-
vináře o tragédii, která v únoru 2018 
otřásla nejen Slovenskem. Velký zá-
jem o  projekci v  Academicu patrně 
podpořilo i to, že pak následovala de-
bata s  bývalou moderátorkou České 
televize Norou Fridrichovou.
Ivana: Úspěch měl také film z Ugan-
dy o muži, který se skrz protest son-
gy dostal až do role vyzyvatele hlav-
ního lídra ve volbách na prezidenta. 
My jsme k  tomu pak trochu netra-
dičně nasadili debatu s  legendárním 
Čuňasem, tedy Františkem Stárkem. 

A s ním se tam pak lidé živě bavili o tom, 
jaké to bylo dělat protirežimní hudbu před 
rokem 1989.

Zdá se, že docela záleží na tom, jak vypa-
dá následný program pro projekci. Ovšem 
vzpomínám si, že jste s tím měli také docela 
starosti, dvakrát vám ho někdo narušil, že?
Soňa: Ano, nejde o  jednoduchá téma-
ta a názory ve společnosti se různí. Nás 
tak hned během prvního ročníku, přímo 
během zahájení, překvapil jeden roztoc-
ký obyvatel. Dost nevybíravě a  pod vli-
vem přišel narušovat debatu s  význam-
nou ukrajinistkou. Na Jeden svět diskuse 
a  rozdílné názory patří, slovní napadání 
a útoky ale rozhodně ne.
Ivana: A druhý příklad je z promítání fil-
mu Kuciak, kdy na debatu s  Norou Fri-
drichovou dorazil známý dezinformátor 
Pavel Zítko, mimo jiné obžalovaný z šíře-
ní poplašné zprávy. Doufáme, že letos – 
do třetice všeho dobrého – bude klid.

Pro aktuální informace sledujte Jeden 
svět Roztoky na Facebooku a Instagra-
mu: www.facebook.com/jedensvetrozto-
ky a www.instagram.com/jedensvetr/ ❚

INZERCE

VÁCLAV DOLEJŠÍ
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NÁDRAŽNÍ ULICE V MEZIVÁLEČNÉM OBDOBÍ

N ádražní třída, za rakouské 
monarchie Hlavní třída, jak 
se dříve Nádražní ulice jme-
novala, byla vždy páteřní do-

pravní komunikací a v období mezi světo-
vými válkami i obchodní tepnou městyse 
Roztok nad Vltavou. Začínala křižovatkou 
s Pražskou (nyní Riegrovou) ulicí a Tichým 
údolím. Stávala zde zahradní restaurace 
Koruna s kuželníkem a Felklova továrna 
na globy, lidově zvaná „koulovna“, na 
konci 19. století jediná manufaktura toho-
to zaměření v Rakousku-Uhersku.

Postupné rozrůstání města v  horních 
Roztokách a zánik soukromých živností po 
únoru 1948 přivodily ztrátu prestiže a vý-
znamu Hlavní třídy, z  níž se stala běžná 
Nádražní ulice.

Název jí dalo pochopitelně nádraží 
s budovou z roku 1911, v současné době 
pěkně opravené a  modernizované. 
K nádraží neodmyslitelně patřil i obchod 
s  uhlím a  palivovým dřevem (dnes 
parkoviště). Přes ulici nechyběl ani 
poštovní úřad a  telegraf, a  to v  domě 
čp. 22, dodnes nesoucí název Stará poš-
ta, i když už tam celé století pan poštmis-
tr Kohn nesídlí. Před restaurací U nádraží 
bylo ve třicátých letech i stanoviště míst-
ních taxikářů.

Nádražní ulice se sice nevyznačuje ně-
jakou mimořádnou délkou, má v zastavě-
né části jen 360 metrů, ale koncentrace 
nejrůznějších živností byla zejména v me-
ziválečném období obdivuhodná.

Bývalo tam několik restaurací (Ko-
runa, U  Jelena  – asi nejstarší roztoc-
ká hospoda, U  Ptáka), vesměs výlet-
ních se zahradním posezením a  ku-
želníky. Dalo by se říci, že si hostinští 
koukali do oken, a  přesto všem jejich 
výčepy prosperovaly. Nebyly to jen běžné 
nálevny, ale i  společenská a  osvětová 
centra, kde se scházeli a  působili 
místní podnikatelé, Sokolové i  divadelní 
ochotníci. Během 2. světové války nalezly 
v sále hostince U Jelena útočiště i dítka 
školou povinná, když je ze školy vyštval 
wehrmacht (v současné době opět slou-
ží stejnému účelu). Ještě v polistopado-
vém období zde restaurační zařízení fun-
govala, než je postupně zlikvidovala „ne-
viditelná ruka trhu“. Dnes zde naleznete 
jen pivní buffet v  bývalé trafice a  letní 
pivnici Perron v  zahradě nefunkční re-
staurace U nádraží. Naopak se zde vel-
mi daří kavárnám, když zde na tak ma-

lém prostoru naleznete hned tři a v ne-
daleké Vratislavce čtvrtou.

Dominantou této Hlavní třídy byla ov-
šem Oessingerova továrna na výrobu bar-
viv z exotických dřev ze 60. let 19. století, 
po roce 1911 třídírna a sušárna řepného 
semene úholičského rytíře Josefa Wohan-
ky, od roku 1950 sklady VÚAB. Celý are-
ál, který byl vrácen v restituci, byl bohužel 
před 15 lety zbořen, aby uvolnil prostor pro 
novou bytovou výstavbu, která ovšem ješ-
tě nezačala…

V Nádražní třídě žili a pracovali i dva sta-
rostové městyse: Matěj Vošáhlík v  čp. 25 
a Karel Tuček v čp. 21, který zde provozo-
val hostinec U Jelena. O kus dál, v Praž-
ské (nyní Riegrově) ulici čp. 4, pak měl 
povoznictví starosta Otokar Čáslavský.

Bývala zde i  policejní stanice (čp. 171), 
spořitelna, lékárna, a dokonce tři koloniá-
ly (původně Freundův, později J. Krejčího, 
pana Valdy, Fr. Petráka a Josefa Vinše s vý-
čepem a prodejem lahvového piva), cukrár-
na u Nýdrů, drogerie a prodejna obuvi firmy 
Baťa. Modernistickou raritou byla benzino-
vá pumpa před čp. 21, která zde fungovala 
až do počátku 70. let minulého století.

Pozoruhodný je výčet živností, které by-
lo možno v  této lokalitě potkat. Zahrno-
valy všechny lidské činnosti a potřeby od 
„kolébky ke hrobu“, a to doslova. Počínaje 
„porodní bábou“ paní Trousilovou, čerstvě 
nadojeným mlékem (absolutně bio) z vel-
kostatku (nyní zámku) Stanislava Mareše, 
které vám prodala paní Bezchlebová, až po 
rakev na míru z truhlářství pana Fr. Hruš-
ky, majitele pohřebního ústavu v čp. 39 na 
úpatí Kroupky.

Z dnešního hlediska je téměř nepocho-
pitelné, že se takto všichni drobní živnost-
níci svou každodenní poctivou a  tvrdou 
prací uživili, přičemž některé živnosti byly 
zastoupeny i vícekrát – byly zde např. dvě 
mlékárny, dva truhláři a  ševci, dokonce 
dva pánští krejčí a jedna dámská krejčová, 
též dvě trafiky. Také zde prosperovaly dvě 
pekárny a dvě řeznictví. Dále zde působili: 
pokrývač, klempíř, zámečník, sedlář, po-
vozník, lakýrník a písmomalíř, holič (v sou-
časnosti opět – Barber), uzenář, též skle-
nářství i prodej koberců.

V  Nádražní ulici bylo vše, co bylo tře-
ba k  zajištění každodenního života obča-
na města. Neměli bychom ale ani zapome-
nout na jedinou zdejší kulturní pamětihod-
nost, a to na železný kříž z roku 1889 (na 
místě starého dřevěného), který stojí ved-
le domu čp. 171 na tzv. „suchopáru“. Bylo 
to místo, kde se scházeli roztočtí křesťané 
v době, kdy ves roztocká ještě neměla kos-
tel (vysvěcen v květnu 1867) a majitel roz-
tockého zámku Josef Leder st. jim odepřel 
přístup do zámecké kaple.

Nádražní ulice od domu čp. 26, zvaného 
„U Včeličků“ (podle spisovatele Gézi Včelič-
ky), pokračuje do horní části města serpen-
tinou, postavenou v rekordním čase 15 mě-
síců v letech 1886–87. Tento dům, postave-
ný mistrem zednickým Václavem Svobodou 
podle plánů z roku 1876, si zachoval (jako 
jediný dům v Nádražní ulici) do dnešních ča-
sů svou autentickou tvář. Zbořit, či zachovat 
takový dům – to už věru stojí za hádku… ❚ 

Dům čp. 26 v Nádražní ulici se stal ústředním a dosti emotivním bodem programu lednového jednání 
zastupitelstva, jak se dočtete v příspěvcích dalších zastupitelů města. Není od věci si připomenout historii 
této ulice i z jiného pohledu – jací lidé zde žili a jaké živnosti zde provozovali.

Koloniál Františka Petráka a Josefa Vinše, 30. léta 20. století

STANISLAV BOLOŇSKÝ
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Z rodil se v roce 1876 rukama 
Václava Svobody, syna Fran-
tiška a  Magdaleny Svobo-
dových, kteří vlastnili men-

ší domek a pozemek už o několik de-
setiletí dříve.

Původně přízemní dům čp. 26, kte-
rý byl vzápětí dostavěn do patra, navrhl 
Václav s roztockým zednickým mistrem 
Josefem Hladkým (ten např. koopero-
val i se Zdenkou Braunerovou na plánu 
stavby ateliéru).

Václav byl vyučený zedník a pracoval 
v  sousední továrně na výrobu extrak-
tů z barevných dřev, kterou zde na konci 
50. let 19. století založila firma Oessin-
ger (domovskou zemí rodinné firmy An-
drého Oessingera byla Francie, kde ve 
Štrasburgu existovala továrna na stej-
nou výrobu).

Svoboda měl čtyři děti a zřídil si v do-
mě obchod s potravinami a vším mož-
ným, prodával ale i  palivo, včetně uhlí 
z kladenských dolů, na které si přista-
věl po levé straně domu v roce 1894 kol-
nu. V té době už dnešní veteráni o mno-
ho nižší rychlostí brázdily z gruntu novou 
serpentinu na místě strmé pěší cesty do 
dnešních horních Roztok.

Na přelomu 20. století hospodaři-
ly v domě již Václavovy děti, obchod ve-
dl František (1878), na kterého vzpomí-
ná kronikář jako na „postavu z Jiráskova 
románu“. František sloužil v rakousko-
-uherské armádě, kde se mu výrazně 
zhoršilo zdraví a po návratu do Roztok 
zemřel 27. června 1918.

Svobodovi prodávají dům v roce 1925 
Josefu a  Anně Zajícovým. Začíná další 
slavné období, kdy se dveře v pravé čás-
ti domu netrhnou, protože místní archi-
tekt a stavitel František Illich projektuje 
Zajícovým pekařskou pec.

Nejen pekařství, ale i  další živnosti 
soustředěné v domě po dobu slavné éry 
městyse byly součástí původního his-
torického centra města, tehdejší Hlav-
ní třídy. Podrobněji ke konkrétním do-
mům psal Standa Boloňský v minulém 
i v tomto čísle zpravodaje.

Bohužel, mladší generace už nebu-
de mít představu, jak vypadaly auten-
tické domy zástavby z poslední čtvrtiny 
19. století, poskytující služby místním 
obyvatelům a letním hostům, situované 
na rušné ulici v sousedství nádražní bu-

financování, ale i tady bychom našli ře-
šení, jenže, kde není vůle, není cesta.

Z vážných důvodů chyběli dva zastupi-
telé, kteří by byli zárukou podpory návr-
hu. Poděkování patří i online připojeným 
zastupitelům, nemocné Marii Dvořáko-
vé a Evě Sodomové ze sicilského pobřeží. 
Veškeré snahy byly ty tam.

V kooperaci s památkáři, kteří jedno-
značně podporují zachování a  obnovu 
domu, zařadíme dům alespoň mezi tzv. 
památky místního významu, kdy celkový 
úhrn stavebně-historických hodnot ne-
ní dostačující pro prohlášení za kultur-
ní památku, ale pro dané sídlo má stav-
ba nezpochybnitelnou hodnotu, protože 
se výrazně podílí na vytváření jeho cha-
rakteru.

Milí čtenáři, až budete čekat na zele-
nou, chodci na červenou, soustřeďte po-
hled na posledního svědka slavné doby 
století páry, dlouho už tu stát nebude. ❚ 

BYL JEDNOU JEDEN DŮM
Stojí u paty serpentiny, částečně opuštěný, zanedbaný, více než stoletý stařeček, svědek časů minulých. Kolem 
sebe má ale rušno, přes ulici semafor a auta s netrpělivými řidiči upírajícími svůj soustředěný zrak k červenému 
světlu, nad ním sbíječky a za ním pustina, mnoho let neudržovaná ostudná část města za plechovou hradbou.

MARCELA ŠÁŠINKOVÁ, ZASTUPITELKA 
SPOLEČNĚ PRO ROZTOKY A ŽALOV

Výřez z nákresu k vystavění nové kůlny na uhlí, 
1894, foto: Stavební úřad

dovy. Podařilo se nám vyšperkovat sta-
rou poštu čp. 22, možná se nám v bu-
doucnosti podaří vrátit některé stavební 
detaily ne zrovna citlivě rekonstruované-
mu domu čp. 21.

Patrový dům čp. 26, významný nejen 
jeho exponovanou polohou u hlavní ko-
munikace a  původním hmotovým ře-
šením, ale i řadou zachovaných detailů 
a stavebně řemeslných prvků (členění 
fasády, okenní a dveřní výplně), to má 
sečtené. Nemá takové štěstí jako Vra-
tislavka.

Stačil jen jediný hlas nerozhodné pa-
ní místostarostky, která původně při-
slíbila spolu se sdružením Roztoky so-
bě (ti návrh podpořili) podporu návrhu 
zastupitele za sdružení Sakura St. Bo-
loňského pokusit se dům i  s  pozem-
kem koupit pro město, abychom tak 
zamezili demolici a další výstavbě bytů 
developery a  pokusili se dům rehabi-
litovat do původní podoby s novým vy-
užitím, a bylo po všem. Zcela odmíta-
vě se totiž k  tomuto záměru postavi-
li všichni zastupitelé za TOP 09 a ODS. 
Předkladatel návrhu, stejně tak jako 
pisatelka tohoto příspěvku, se dozvě-
děl o prodeji domu 10 dní před koná-
ním zastupitelstva. Paní místostarost-
ka měla informace už od října. Chybě-
jící čas se podepsal na připravenosti 

ZDROJE: KRONIKA MĚSTYSE ROZTOK 
U PRAHY, BOHUMIL HOSMAN 1935; 

STAVEBNÍ ÚŘAD, MÚ ROZTOKY; 
ČUZK, POZEMKOVÉ KNIHY; 

FOTOARCHIV STŘEDOČESKÉHO MUZEA
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JARDA HUK

O CO JSEM PŘIŠEL

N ajednou, až cestou ze Slané-
ho, se do mě dala zimnice, 
vyletěla horečka – a v tako-
vém stavu bych na jednání 

moc užitečný nebyl. Tím spíš, že jsem 
tušil, že můj hlas by v  nejdůležitějším 
bodě programu nic nerozhodl.

Už několik mailů, které jsem si vymě-
nil ve dnech před jednáním s  několika 
kolegy, nasvědčovalo tomu, že disku-
se k pokusu o koupi domu čp. 26 bude 
dlouhá a urputná. Příkop mezi zastánci 
a odpůrci usnesení, které navrhl kolega 
Boloňský (aby město do nabídky realitní 
kanceláře šlo a dům se snažilo odkou-
pit), byl hluboký jak vltavský kaňon pod 
Levým Hradcem, a kompromis se v to-
mhle případě hledá těžko.

Ze zápisu ze zasedání zastupitelstva 
vyplývá, že projednání bodu „Nabídka 
RK na prodej domu s  pozemky v  Ná-
dražní ulici“ trvalo 2 hodiny, 35 minut 
a 54 vteřin (pravda, i se dvěma přestáv-
kami, z nichž ta druhá před závěrečným 
hlasováním trvala půl hodiny) a do dis-

7,9 milionu korun (nabídková cena rea-
litní kanceláře) město v rozpočtu nemá 
a  totální rekonstrukce domu vyjde na 
dvojnásobek, že Koalice 26 nemá ani 
jasno, co s objektem dál, a také pouka-
zovali na technické problémy se stav-
bou (doprava materiálu) i  po dokonče-
ní (výjezd do serpentiny).

Koalice 26 měla přes dvě omluvené 
absence k prosazení návrhu dost sil, ale 
nebyla úplně jednotná, a  deset hlasů 
nestačí. A můj hlas proti návrhu Standy 
Boloňského by opravdu nic neřešil.

Je třeba dodat, že diskuse to byla po-
někud marná, protože uchazečů o kou-
pi je víc a město na rozdíl od nich ne-
může přihazovat a  nabízet jako dobrý 
hospodář třeba dvojnásobek odhadní 
ceny, která je 6,5 milionu korun.

Kdo se stane majitelem a jak s domem na-
loží, to se dozvíme v příštích týdnech a mě-
sících. A co s Koalicí 26? O tom si nedovolím 
ani spekulovat, protože všichni víme, ve kte-
rém roce se konají příští komunální volby. ❚ 

kuse se přihlásilo 14 z 18 přítomných 
zastupitelů. Nevzpomínám si, kdy jsme 
takhle dlouho bojovali o jeden bod pro-
gramu. Možná před pár lety, kdy se za-
stupitelstvo muselo vypořádat s něko-
lika desítkami námitek a  připomínek 
k návrhu nového územního plánu. Ale 
tady šlo o dvě jednoduchá na sebe na-
vazující usnesení.

Jak jednání přesně vypadalo, to by 
měli popsat přímí účastníci. Znám jen 
výchozí názory obou stran. Stoupen-
ci pokusu o koupi domu čp. 26, které 
jsem si označil jako Koalici 26, argu-
mentovali tím, že dům není ve stavu 
k  demolici (jak uváděla realitní kan-
celář), protože byl postaven z  nezni-
čitelného kamene a  červených ci-
hel, skutečně poctivých, ne jako ten 
šmejd, z něhož byly vybudovány scho-
dy v nešťastné Kostelní uličce, a že je 
to jediný takřka originální dům z konce 
19. století, který se u  nás ve starém 
centru města dochoval. Odpůrci usne-
sení konstatovali, že těch minimálně 

Nákres na postavení nového 
domu pro Václava Svobodu, 
1876, foto: Stavební úřad

Nestává se mi často, že na zasedání zastupitelstva chybím. Naposledy jsem nebyl snad 
u schvalování rozpočtu na rok 2022, protože jsem nechtěl být dealerem covidu (i když jsem 
na ten covid neměl papíry a skoro nic mi nebylo), a po třech letech teď v lednu.
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MĚL DOSTAT ŠANCI. OD MĚSTA.

A no, té, v jejímž patře je dnes 
školka a jejíž přízemí pras-
ká ve švech celodenní akti-
vitou – od Roztoče přes cír-

kevní obřady až po výuku Sedmihlásku. 
Skvostně opravená Haurowitzova vila 
č. 125 zdobí Tiché údolí. Byla jiná doba, 
jiná situace. Vilu jsem tehdy vtělil do ko-
aliční smlouvy, starosta Jan Jakob sta-
tečně a  vstřícně snesl i  postupný růst 
ceny v  průběhu výstavby, jak tomu při 
náročných rekonstrukcích bývá. Ukáza-
li jsme, že umíme citlivě a pěkně opra-
vit historické stavení.

Objekt v zatáčce Nádražní ulice, čp. 26, 
o který jsme se před třemi týdny přeli, 
není v majetku města. Je soukromý, pa-
tří paní, jíž je město opatrovníkem. Cit-
livá věc. Trošku „na hrrr“ se dostal do 
prodeje realitní kanceláři, leč i na to se 
názory různí.

Je to více než stopadesátiletý svědek 
roztocké historie. Zachovalý, prostý de-
vastujících přestaveb a  úprav, které 
zkazily (a  kazí) tolik zajímavých objek-
tů v  našem městě. Pamatuje mladé-
ho císaře pána, ruch Nádražní, sokol-
ské průvody, Masaryka, nácky. Jen těch 
socialistických prvomájových průvo-
dů s třepetalkami, co kolem něj prošlo! 
Pro jedny barabizna, pro jiné příležitost 
uchovat kus historie.

Nejsme tak chudé město, abychom 
dům nemohli koupit. Kdyby byla vůle, 
mohly tam (nejlépe s přispěním někte-

Chci-li věc pojmenovat trošku s  nad-
sázkou, méně chápu to, jak se dá pro-
budit prvek očekávání, a pak ho rychle 
vystřídat prvkem zklamání. To je trošku 
běs, opět řečeno s Cimrmanem.

Možná bychom se ani pak nedohodli. 
Možná by nás někdo přehodil. Ale měli 
jsme to zkusit.

Nepochybuji, že si tyhle řádky přečte 
i  nový nabyvatel objektu. Zvláště, je-li 
z Roztok. Příspěvků k domu pod serpenti-
nou bude určitě víc. Snad ho ty odborněj-
ší společně s názory a posudky památká-
řů a vůlí poloviny zastupitelstva obměkčí 
k tomu, aby hledal pro dům čp. 26 jiné 
řešení než  bagr s demoliční koulí. ❚ 

ré z dotací na podobné účely vypisova-
ných, jinak to snad ani být nemůže) vy-
růst startovací nebo sociální byty.

Mrzí mne, že kvůli jednomu chybějící-
mu hlasu tahle šance padla už na za-
stupitelstvu. Kolega Stanislav Boloňský 
dal návrh, abychom dům koupili do ma-
jetku obce. Návrh to jistě nebyl dokona-
lý. V krátkosti času ani být nemohl. To by 
spíš Jiřík z pohádky přenosil vodu z je-
zera sítem, než bychom za tři čtyři dny 
příprav vyhověli nemožnému.

Mrzí mne, že jsme bolavou debatu utnuli 
vlastně hned v zárodku. Více rozumím ko-
legům, kteří řekli na začátku jasné „ne“, 
zejména z ekonomických důvodů. Nesou-
hlasil jsem s nimi, ale bylo to čitelné.

Dávno takovou „realitní při“ na zastupitelstvu nepamatuji. Minimálně od doby, kdy se opakovaně 
mnozí (i dnes sloužící) zastupitelé ze všech sil snažili zabránit jakékoli opravě Haurowitzovy vily.

Výřez z dobové pohlednice, kol roku 1930, 
foto: Středočeské muzeum

NĚKDY NEJDE ZACHRÁNIT VŠECHNO 
(AČKOLI BY TO MOHLO MÍT SMYSL)

R ozhodovali jsme, zda se měs-
to pokusí koupit dům na adre-
se Nádražní 26, který je krásný 
a  nese obraz starých Roztok 

z  doby, kdy se stavěla serpentina, pod 
kterou stojí. Patří k  němu i  prakticky 
bezcenný přístavek a pozemek přechá-
zející v zeď, momentálně staticky zajiš-
ťovanou. Dům není památkově chráně-
ný a  vzhledem k  jeho špatnému stavu 
lze očekávat, že když ho koupí kdokoliv 
jiný než město, bude zbořen, nebo bude 
nanejvýš zachována přední část fasády.

Zastupitelstvo tentokrát bylo docela dramatické, několikahodinová diskuse o jednom tématu 
se třemi pauzami na porady byla v tomto období novinkou.

Do zasedání zastupitelstva chyběla ko-
aliční shoda, jak se k věci postavit. Kou-
pě by se neobešla bez zásadního dopa-
du na investice města. Náš tým Roztoky 
sobě se proto, či přesto postavil do po-
zice „ano, ale“, nebo přesněji řečeno 
„pojďme tomu dát šanci“.

Ostatním stranám v zastupitelstvu jsme 
sdělili, že jsme pro záměr ochotní hlaso-
vat, pokud a) bude návrh rozpočtově kry-
tý, tedy bude k němu přiložen jasný plán 
financování koupě a  nejnutnějších bez-
prostředních opatření (vyklizení, zajiš-

tění proti vniknutí, nejnutnější opra-
va střechy a okapů), b) bude doplněn 
o  smysluplný záměr, jak s  domem 
dále naložit. Pochopitelně bychom 
uvítali rozšíření bytového fondu měs-
ta. K  tomu by ovšem byly třeba další 
podklady: rozbor možností výstavby 
podle územního plánu, výčet rizik, jež 
pro výstavbu a  parkování představuje 
svah pro založení stavby, a v neposled-
ní řadě konkrétní možnosti financování 
(protože bez dotace to prostě nevyjde).

Právě finance byly hlavním předmě-
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tem sporu. Pokud chce zastupitelstvo 
pověřit radu města, aby dům koupila, 
musí jí na to rozpočtovým opatřením 
současně vyčlenit jasnou sumu a odně-
kud ji vzít. Rozpočet funguje jako spous-
ta obálek s  penězi na konkrétní věci. 
A pokud chce město pořídit něco, s čím 
dříve nepočítalo, musí nejdřív přísluš-
nou obálku vytvořit a peníze do ní vlo-
žit (přesunem z jiné obálky, nebo schvá-
leným úvěrem). A  protože rada sama 
může dělat změny jen do výše 100 000 
Kč, rozhodnutí bylo na zastupitelstvu. 
Ale k návrhu na koupi domu žádné roz-

počtové opatření navrženo nebylo. Kdyby 
usnesení prošlo tak, jak bylo předloženo, 
město by dům mohlo koupit maximálně 
za 100 000 Kč, což by byla jistě skvělá 
cena, ale těžko akceptovatelná prodej-
cem.

Část našich zastupitelů chtěla na-
vzdory popsaným obtížím a  komplika-
cím dům zachovat. Dlouho jsme pro-
to s navrhovateli diskutovali a pomáhali 
hledat znění usnesení, kterým by bylo 
možné získat čas a důsledněji připravit 
celou finanční operaci. Druhá část z nás 
si velmi dobře uvědomovala, že za da-

ných podmínek, bez rozpočtového opat-
ření, ani po textových úpravách předlo-
ženého usnesení nedává smysl návrh 
podpořit. Rada by se stejně nedokáza-
la shodnout. Spor by jen dále eskaloval, 
přičemž by nejspíš někdo z developerů 
ve stejnou dobu město přeplatil, nebo 
jeho nabídku následně dorovnal. Navíc 
by muselo dojít k odsunu největší inves-
tiční akce – vybudování kanalizace v uli-
ci Na Vyhlídce. Možná jen o pár měsí-
ců, než by se podařilo zajistit na ni úvěr 
(tedy zcela nové finance), jenže tako-
vý postup by nejspíš ohrozil plánované 
získání dotace na kanalizaci. Navíc re-
konstrukce či nová stavba domu by byly 
v  mnohém velmi rizikové, protože by 
nás navzdory finančnímu plánu čeka-
ly nenadálé technické potíže, vícepráce, 
a tedy významná navyšování rozpočtu.

Z  těchto důvodů nakonec záměr, bez 
návrhu, jak jej financovat, o  jeden náš 
hlas neprošel. Ano, jak na zastupitel-
stvu několikrát zaznělo: Kde je vůle, 
tam je i  cesta. Tahle cesta by však tak 
jako tak byla velmi klikatá a bez cíle. ❚

ZUZANA ŠRŮMOVÁ, MARTIN SVÁŠEK, 
MARIE KANTOROVÁ

Foto: Stanislav Boloňský

MÍSTOSTAROSTKA BEZ ODVAHY

B ouřlivému projednávání, zda 
se město bude ucházet o kou-
pi domu čp. 26 pod serpenti-
nou, předcházelo několik te-

lefonátů a osobních schůzek zastupitelů 
z různých stran. Ukázalo se, že zastupi-
telé napříč koalicí i  opozicí se rozděli-
li na dva tábory. Sakura, Roztoky sobě, 
Cesta pro město a Společně PRO Roz-
toky a Žalov viděly v koupi domu příle-
žitost vybudovat bydlení pro potřebné 
a zachovat historickou hodnotu stavby. 
Naopak TOP 09 a ODS byly proti koupi 
domu. Ne zcela standardní situace, nic-
méně občas se stává, že i v koalici dojde 
k rozdílným názorům, které se při hla-
sování projeví. Při sečtení přítomných 
zastupitelů jednotlivých stran a  sdru-
žení bylo zřejmé, že těsná většina, tedy  
11 zastupitelů, je pro koupi domu.

Když v rámci diskuze vyjádřila své po-
chybnosti o koupi domu paní místosta-
rostka Šrůmová, požádal pan místosta-

Po patnácti letech v politice si říkám, že už mě nic nepřekvapí. Na lednovém zastupitelstvu 
se ukázalo, že opak je pravdou.

rosta Novotný o  pauzu, kterou Sakura 
a  Roztoky sobě využily k  vyjasnění po-
stojů k  dané věci. Po krátké pauze se 
dámy a  pánové vrátili do zastupitel-
ského sálu. Zdálo se, že vše si vyjasni-
li a  diskuze pokračovala. Na řadu při-
šla opět přihlášená místostarostka. 
K  mému překvapení opět vyjádřila po-
chybnosti, zda koupi domu podpoří. 
A  přestávka na vyjasnění postojů mezi 
dvěma politickými subjekty se opako-
vala. Po jejich návratu se zdálo, že je 
vše jasné, zastupitelé vysvětlovali důvo-
dy, proč jsou pro nebo proti koupi domu. 
Po dvouhodinovém maratonu projedná-
vání se zdálo, že se blížíme k hlasování. 
Když si paní místostarostka vzala slo-
vo, spadla mi, a  myslím, že i  ostatním 
v sále, čelist. 

Potřetí zpochybnila to, co si se svými 
kolegy ze sdružení Roztoky sobě a Sa-
kura před samotným jednáním zastu-
pitelstva domluvila a  během posled-

ních dvou hodin opakovaně potvrdila. 
A zdržela se hlasování.

Těžko se mi ten večer usínalo. Hádky, 
osočování, zastrašování, osobní uráž-
ky… ano, to všechno je nedílnou sou-
částí naší politické kultury. Stejně tak 
se stává, že zastupitel změní názor. 
Dokonce i někdy lituje, že tenkrát ne-
hlasoval jinak.

Uvědomila jsem si, jak důležitá je pro 
práci zastupitele odvaha. Ustát tlak pro-
tistrany, který je někdy opravdu velký. 
Stát si za svým a vědět, proč tak činím. 
Stejně tak jako dodržet slovo, které jsem 
před pár desítkami minut svému part-
nerovi dal. Paní místostarostka Šrůmová 
předvedla, že jí ani jedno není vlastní. ❚ 

MARIE DVOŘÁKOVÁ 
SPOLEČNĚ PRO 
ROZTOKY A ŽALOV

Poznámka po uzávěrce čísla: Jak prodej domu v Nádražní ulici čp. 26 nakonec dopadl, vlastně s určitostí nevíme. Z hlubokého mlčení 
okolo této věci jen prosakuji neoficiální informace, že realizovaná prodejní cena nemovitosti byla 8,5 mil. Kč. S. B.
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RENÉ ŠMÍD, VELITEL JEDNOTKY SBORU DOBROVOLNÝCH HASIČŮ

HASIČI JSDH ROZTOKY HODNOTÍ ROK 2024

TECHNIKA
V roce 2024 se podařilo zrepasovat a zařadit do výjezdu starší 
cisternu CAS 20 SCANIA, která nahradila vozidlo CAS 32 Tat-
ra 815. Jedná se o prvovýjezdovou hasičskou cisternu na pod-
vozku SCANIA s převodovkou s automatickým řazením rych-
lostních stupňů. Hasičská nástavba nese kromě běžné výbavy 
na všechny druhy zásahů – tedy technické zásahy, dopravní 
nehody a samozřejmě požáry – také lanový naviják a osvět-
lovací stožár. Po zařazení v září byla hned prověřena 11 udá-
lostmi při povodňovém stavu.

ZÁSAHY
Nejvíce zásahů (63) odjezdilo naše velkokapacitní vozidlo CAS 
30 SCANIE. V roce 2024 se vyjelo k rekordnímu počtu 102 zá-
sahů. U  61 zásahů jsme byli na místě jako první jednotka, 
u 41 jsme byli na místě s jednotkou HZS Středočeského kraje.

CVIČENÍ A VÝCVIK
Dále jsme absolvovali několik cvičení a výcviků zaměřených 
na zdokonalování znalostí a schopností při zdolávání požárů, 
vyprošťování osob z havarovaných vozidel, zdravotnickou pří-
pravu, výcvik na vodní hladině a dalších technických postupů, 
u kterých můžeme zasahovat.

KULTURA A PREVENCE
Jednotka SDH zabezpečuje a  pomáhá u  kulturních akcí ve 
městě a  vyvíjí preventivně výchovnou činnost mezi občany 
a mládeží.

Opět nezbývá než poděkovat všem našim členům, kteří vždy 
obětují svůj volný čas, který by mohli trávit s rodinou nebo jej 
věnovat sobě, a investují ho do praktické i teoretické přípra-
vy, údržby techniky a neváhají vždy, ať už ve dne, či v noci, vy-
jet na pomoc kamkoli, kde je nás potřeba.

V  závěru také děkujeme všem stanicím HZS, jednotkám 
sborů dobrovolných hasičů z  okolí, policistům, strážní-
kům  městské policie,  technickým službám a  záchraná-
řům, se kterými jsme v  uplynulém roce mohli spolupraco-
vat. Těšíme se na kvalitní spolupráci i v nadcházejícím roce! 
Děkujeme také městu Roztoky za podporu a spolupráci.

Přejeme všem do roku 2025 mnoho zdraví, štěstí, úspěchů 

v pracovním i soukromém životě a také abyste nás opět ne-
potřebovali!

Při psaní tohoto ohlédnutí za rokem 2024 nám byl vyhlášen 
už 7. výjezd roku 2025. Dne 26. 1. 2025 v 16:56 jsme vyjeli na 
pomoc do Domova Alzheimeru v Nádražní ulici, kde se po-
rouchal výtah a bylo zapotřebí přesunout 27 osob do vyššího 
patra. Díky výborné spolupráci mezi složkami HZS Středo-
českého kraje, JSDH Roztoky a městské policie se podaři-
lo cca za hodinu všechny klienty přesunout do svých pokojů.

S hasičským pozdravem „ohni zmar“. ❚

ZÁSAHY JSDH ROZTOKY V ROCE 2024
Leden – 3x požár
Únor – 3x technická pomoc, 2x záloha pro HZS
Březen – 1x požár, 1x technická pomoc, 1x dopravní nehoda
Duben – 3x požár, 1x technická pomoc, 1x dopravní nehoda, 
3x záloha pro HZS
Květen – 1x požár, 3x záloha pro HZS
Červen – 1x požár, 17x technická pomoc, 1x záloha pro HZS
Červenec – 2x požár, 16x technická pomoc
Srpen – 1x požár, 7x technická pomoc, 1x záloha pro HZS
Září – 13x technická pomoc, 1x dopravní nehoda
Říjen – 1x požár, 4x technická pomoc, 2x záloha pro HZS
Listopad – 3x požár, 1x technická pomoc, 1x záloha pro HZS
Prosinec – 4x požár, 3x technická pomoc

Cisterna CAS 20 SCANIA

https://www.facebook.com/mpmnisek?__cft__%5b0%5d=AZUo1BHVC5cPDHqv_p4tp4QKC9xR52U_q7xoagZKwY7q-_361A9qL4VlKeWhEPfiXcvzNY2UvitUtm119YAg-AdV4UwUshxTfeS4ATOSLgP04EqljQADXFUzlHLf0-yLZQzuOGpryLJof3KtP4usLheDofH8itH4t3-8s26PmiYe4-LeSkwAu6oo-lRqq0_aFhM&__tn__=-%5dK-R
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JEDNOTA V MNOHOSTI
Nebývá to zrovna často, aby se za sakrálním obětním stolem sešlo několik duchovních z různých 
denominací současně. V úterý 21. ledna se to stalo.

V e Sboru Církve českosloven-
ské husitské se uskutečni-
la ekumenická bohoslužba za 
jednotu křesťanů. Kromě po-

řadatelské náboženské obce, zastoupené 
farářkou Kristýnou Ptáčkovou, se zúčastni-
li i členové Českobratrské církve evangelic-
ké v čele s Annou Pokornou, Církve bratr-
ské s Pavlem Plchotem a Římskokatolické 
farnosti s Petrem M. Bubeníčkem. Celkem 
kolem padesáti zúčastněných, takže krás-
ně rekonstruovaný prostor sboru byl zcela 
zaplněn. Písňové vstupy hudebně oživili Da-
niela Valtová a Honza Ratiborský.

Po skončení bohoslužby ještě účastní-
ci setrvali v družné besedě při decentním 
občerstvení.

Ekumenické bohoslužby a  mezicírkev-
ní dialog jsou ještě plodem II. vatikánské-
ho koncilu, který skončil před 60. lety. Vnu-
cuje se pochopitelně otázka, zda nebylo 
za tuto dlouhou dobu možno vykonat více, 
i ta, co si pod „jednotou křesťanů“ vlastně 
představujeme – má-li jít o vzájemný re-

spekt, spolupráci či konvergenci s vyústě-
ním ve splynutí pod jednou římskou stře-
chou. Můžeme se i ptát, zda jsou vnitřně 
jednotné i samotné jednotlivé církve. Vždyť 
i evangelia nám zachovala doklad o tom, 
že názorově jednotná nebyla ani prvotní 
apoštolská církev.
V minulých dobách si jednotlivé církve vzá-
jemně způsobily velké rány, které dodnes 
nejsou zcela zahojeny. Snahy o  „jedno-

tu křesťanů“ nemohou být proto míněny 
jako „návrat zbloudilých synů a dcer“, jako 
výzva k  jednomu ritu a  totožnému výkla-
du křesťanské náboženské tradice; i když 
ekumenický překlad Písma je již běžně vy-
užíván. Jde o  jednotu v mnohosti, o  vzá-
jemnou inspiraci a duchovní obohacování. 
Máme si vzájemně co nabídnout. Věřím, že 
takto jsme to všichni vnímali. ❚

Za obětním stolem – zleva P. Plchot, P. Bubeníček, A. Pokorná a K. Ptáčková

STANISLAV BOLOŇSKÝ
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OPĚT DO FORMY
Máme polovinu února a všichni 
již toužebně vyhlížíme jaro, více 
slunce a energie. Potřebujeme 
tzv. jarní restart a dobít „baterky“.

T ak na nic nečekejme a  začně-
me! Pokud to ještě není úplně 
na delší vycházky, doporučovala 
bych začít zatím alespoň s  tré-

nováním hlavy. Ptáte se jak a kde?
V Klubu seniorů každou středu od 16:00 

do 16:45 s lektorkou Petrou Kyselovou (tel: 
608 869 997) probíhá Cvičení mozku a pa-
měti. Zábavnou formou pomocí kvízů, tes-
tů, hádanek, rébusů a her můžete procvičit 
své mozkové závity a zaktivovat své mozko-
vé buňky. Spolu s pohybem a dobrou ná-
ladou, kterou zde získáte, je to vynikající 

prevence proti stárnutí, demenci a Alzhei-
merově chorobě. Pro ty náročnější nabízí-
me semináře Univerzity 3. věku každé úte-
rý pod vedením pana Jiřího Bělohlávka 
(603 558 647, jirkabel@gmail.com).

VLADIMÍRA DRDOVÁ 
PŘEDSEDKYNĚ SPCCH ROZTOKY

PRAVIDELNÉ AKTIVITY SPCCH V ROCE 2025
PONDĚLÍ:
9.00–10.00 Tanec pro radost, taneční sál ZUŠ, Lenka Švecová, tel.: 606 651 816
14.00–16.00 otevřen Klub seniorů, Havlíčkova 713, Marcela Tříšková, tel.: 732 667 890

ÚTERÝ:
dopoledne Angličtina pro seniory (začátečníci, pokročilí), Klub seniorů, Adéla Kořínková, tel.: 721 722 024
13.30–15.00 Pétanque, hřiště u DPS, únětický pivovar – vnitřní tréninkové hřiště, Petr Fuksa, tel.: 602 261 925
14.00–15.00 Procházky po Roztokách s holemi Nordic Walking, sraz Klub seniorů), Blanka Humplová, tel.: 776 845 466
17.00–18.00 Univerzita 3. věku, Klub seniorů, Jiří Bělohlávek, tel.: 603 558 647

STŘEDA:
dopoledne Cvičení kardiaků, taneční sál ZUŠ, Blanka Humplová, Naďa Vanková, Lenka Švecová, info a přihlášky –
Blanka Humplová, tel.: 776 845 466
16.00–16:45 Cvičení mozku a paměti, Klub seniorů, Petra Kyselová, tel.: 608 869 997

ČTVRTEK:
14.00–16.00 otevřen Klub seniorů, Havlíčkova 713 Marcela Tříšková, tel.: 732 667 890
16.00 Měření tlaku, cukru, saturace kyslíku v krvi, Klub seniorů, Petra Zajícová, tel.: 736 766 445

PÁTEK:
8.00–11.00 Klub paličkování, Klub seniorů, Pavla Sládečková, tel.: 731 150 785
15.00–18.00 Rukodělné dílny, Klub seniorů, 1x do měsíce, Markéta Hrůzová, tel.: 723 800 922, Vlaďka Drdová, tel: 606 893 29
16.30–17.15 Plavání na Suchdole, bazén areál ČZÚ, od října, nutno se prokázat průkazkou s platnými známkami

SOBOTA:
8.00–11.00 Klub paličkování, Klub seniorů, Pavla Sládečková, tel.: 731 150 785

 
Divadla – Zuzana Koudelková, tel.: 776 048 536
Zájezdy – Jaroslava Pařízková, tel.: 732 217 507
Přihlášky a členské známky můžete hradit v Klubu 
seniorů (Marcela Tříšková, 732 667 890).

Nevybrali jste si? Podívejte se tedy na celou 
nabídku našich aktivit! ❚

Další informace:
Vladimíra Drdová, 606 893 292, v.drdova@volny.cz,  
Lenka Švecová, 606 651 816, lenka.svecova@sim.cz,
Marie Dittrichová, 737 158 626, mariedittrich@seznam.cz

Roztocká pétanque parta

Prosíme zájemce o vybrané aktivity, aby se informovali u našich lektorek a lektorů o přesných časech, 
termínech a podmínkách setkávání.

mailto:jirkabel@gmail.com
mailto:drdova@volny.cz
mailto:lenka.svecova@sim.cz
mailto:mariedittrich@seznam.cz
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1. HRUBÉ NÁRODNÍ ŠTĚSTÍ 
(GROSS NATIONAL HAPPINESS)
Bhútán měří rozvoj ne pomocí HDP, 
ale prostřednictvím „hrubého národní-
ho štěstí“. Tento unikátní přístup klade 
důraz na duchovní, kulturní a ekologic-
kou harmonii namísto materiálního bo-
hatství.

2. ZRUŠENÍ OTROCTVÍ
Otroctví bylo v Bhútánu zrušeno v roce 
1958, což je relativně nedávno. Reformy 
krále Jigme Dorji Wangchucka zásad-
ně změnily společenské a  ekonomické 
uspořádání země.

3. PRVNÍ ZEMĚ BEZ 
PLASTOVÝCH TAŠEK
Bhútán byl jednou z  prvních zemí, kte-
rá zakázala používání plastových tašek – 
už v roce 1999. Navíc usiluje o to, aby byl 
kompletně bezodpadovou společností.

4. ZEMĚ S NEGATIVNÍ 
UHLÍKOVOU STOPOU
Bhútán je jedinou zemí na světě, která 
je uhlíkově negativní. Její lesy absorbu-
jí více CO2, než země vypouští, a více než 
70 % území je pokryto lesy.

5. JEDINÁ ZEMĚ S CELONÁROD-
NÍM ZÁKAZEM KOUŘENÍ
Bhútán byl v  roce 2004 první zemí na 
světě, která zavedla úplný zákaz prode-
je tabákových výrobků. Kouření na veřej-

nosti je zakázáno a dovoz cigaret je přís-
ně regulován vysokými daněmi.

6. ŽÁDNÁ SEMAFOROVÁ SVĚTLA
V  Bhútánu nenajdete ani jeden sema-
for. Místo nich dopravu v hlavním městě 
Thimphu řídí policisté, kteří se stali oblí-
benou atrakcí turistů.

7. OMEZENÝ TURISMUS
Bhútán omezuje počet turistů, kteří jej 
mohou navštívit. Turisté musí platit denní 
poplatek (tzv. Sustainable Development 
Fee) za každý den pobytu, což pomáhá 
udržet cestovní ruch udržitelný a  mini-
malizovat dopady na kulturu a přírodu.

8. JEDINÁ VLAJKA S DRAKEM
Bhútánská vlajka je jediná na světě, kte-
rá má na sobě draka  – symbol štěstí 
a ochrany.

PÁR ZAJÍMAVÝCH INFORMACÍ O BHÚTÁNU

ŽIVOT VE MĚSTĚ

 

Nové kurzy letního semestru 2024–2025 
se už rozběhly a uvítaly jak pokračující, tak nové 

studenty do cyklů „České dějiny a jejich 
souvislosti“ a „Barokní architektura 

v Čechách“. Kurzy se konají v klubovně SPCCH 
vždy v úterý od 17.00 do 19.00 (pro jednotlivé 

téma vždy jednou za 14 dní). 
Přesné termíny jsou v minulém čísle Odrazu. 
Hlásit se můžete buď osobně na jednotlivých 
přednáškách, nebo na mojí e-mailové adrese 
jirkabel@gmail.com. Přihlášky lze akceptovat 
nejpozději do 23. února 2025. Můžete se přijít 

pouze nezávazně podívat.
Těšíme se na shledanou

VIRTUÁLNÍ UNIVERZITA 
3. VĚKU V ROZTOKÁCH

 
Cestovatel Jiří Tomáš: 

BHÚTÁN – KRÁLOVSTVÍ ŠTĚSTÍ
Přijďte si poslechnout fascinující vyprávění 
o Bhútánu, malé horské zemi ukryté v srdci 

Himálají, známé svou filozofií hrubého národního 
štěstí, tradiční kulturou a dechberoucí přírodou.

Datum: 14. 3. 2025
Čas: 19:00

Místo: Vratislavka Café
Vstupné není

Přednáška Jiřího Tomáše bude doplněna úžasnými 
vlastními fotografiemi a fotografiemi spolucestovate-

le Jiřího Marka, které zachycují autentickou krásu 
Bhútánu – od majestátních hor a buddhistických 
klášterů až po usměvavé tváře místních obyvatel. 

Jiří Tomáš se navíc podělí o své osobní zážitky 
a příběhy z cest. Přijďte se inspirovat a objevte kouzlo 

království, kde čas plyne pomaleji. 
Těšíme se na vás!JIŘÍ BĚLOHLÁVEK

Řádková inzerce
◗ Oprava žaluzií – výměna vodících 
lanek – nové žaluzie – seřízení oken – 
sítě proti hmyzu. 
Tel: 733 720 950, pavel.janci@email.cz

9. BHÚTÁNSKÁ ARCHITEKTURA 
JAKO KULTURNÍ POVINNOST
Všechny budovy v  Bhútánu, včetně mo-
derních staveb, musí dodržovat tradiční 
architektonický styl. Žádné výškové bu-
dovy zde nenajdete.

10. JEDINEČNÝ SVATEBNÍ RITUÁL
V  některých oblastech Bhútánu je zvy-
kem, že muž „přespává“ v  domě ženy, 
kterou chce požádat o  ruku. Pokud jej 
ráno žena přijme, svatba je domluvena.

11. BHÚTÁN A TELEVIZE
Televize byla v Bhútánu oficiálně povole-
na až v roce 1999, kdy země vstoupila do 
moderní éry technologií.

12. SYMBOLY PLODNOSTI 
VŠUDE KOLEM
V  Bhútánu jsou velmi časté nástěnné 
malby a  sochy falických symbolů, které 
mají přinášet ochranu a  plodnost. Ten-
to zvyk vychází z  učení buddhistického 
svatého Drukpy Kunleyho, známého jako 
„Božský šílenec“. ❚ 

Foto: Jiří Tomáš

JIŘÍ TOMÁŠ

mailto:jirkabel@gmail.com
mailto:pavel.janci@email.cz
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KULTURNÍ KALENDÁRIUM – ÚNOR/BŘEZEN

Pohádky na zámku
Od 11. ledna každých 14 dnů, vždy od 15 hodin, 

mohli naši nejmenší diváci navštívit loutková 
představení na „zámku“. A tak v zaplněném 

Historickém sále Středočeského muzea již viděli 
pohádku Rozum a Štěstí a tři Africké pohádky.

V neděli 9. 2. proběhne vyšetřování zločinu 
detektivem Kašpárkem na posvícení. Dalším 

maňáskovým představením je Červená Karkulka 
se dvěma „vyzrálými“ herečkami, které prožívají 

příběh Karkulky – každá ovšem trochu jinak. 
Předposledním představením jarních Pohádek 

na zámku bude hudební loutková pohádka 
Morena, a v neděli 23. 3. poslední představení 

O Koblížkovi.
Podzimní setkání s pohádkou zahájíme 

5. 10. opět v neděli v 15 hodin 
ve Středočeském muzeu.

Rádi přivítáme do našich řad nové zájemce 
o loutkové divadlo. Děkujeme za finanční 

podporu městu Roztoky při realizaci 
představení.

DIVADÉLKO KVÍTKO

27. 9.–20. 4. Času navzdory – výstava o restaurování a konzervaci sbírek Středočeské muzeum, Roztoky

15. 1.–30. 3. Chytrá zábava – interaktivní poznávací výstava Středočeské muzeum, Roztoky

23. 2.
Ne

O červené Karkulce – divadelní představení pro děti, hraje Divadlo 
Bořivoj, pořádá divadélko Kvítko, od 15.00 hod.

Středočeské muzeum, 
historický sál, Roztoky

1. 3.
So Vernisáž výstavy Drátovat, flikovat!, od 11.00 hod. Středočeské muzeum, Roztoky

28. 2.–29. 6. Drátovat, flikovat! – příběh drátenického řemesla Středočeské muzeum, Roztoky

9. 3.
Ne

Morena – divadelní představení pro děti, hraje divadlo KAKÁ, 
od 15.00 hod

Středočeské muzeum, 
historický sál, Roztoky

13. 3.
Čt Komentovaná prohlídka výstavy Času navzdory, od 17.00 hod. Středočeské muzeum, Roztoky

14. 3.–1. 2. JÁ město – interaktivní výstava písecké Sladovny pro děti a jejich  
dospělé Středočeské muzeum, Roztoky

14. 3.
Pá

Přednáška Bhútán – království štěstí, přednáší Jiří Tomáš,  
od 19.00 hod Vratislavka Café, Kroupka

22. 3.
So Nebuď konzerva – tematické dílny k výstavě Času navzdory Středočeské muzeum, Roztoky

23. 3.
Ne

O koblížkovi – divadelní představení pro děti, hraje divadélko Kvítko, 
od 15.00 hod.

Středočeské muzeum, 
historický sál, Roztoky
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(STARO)NOVÉ VÝSTAVY VE STŘEDOČESKÉM MUZEU 
V ROZTOKÁCH U PRAHY

Přijďte se podívat, jaké úžasné věci se 
dají vyrobit ze zdánlivě obyčejného mate-
riálu. Nezapomeňte s sebou vzít i děti, pro 
které je ve výstavě připravena hra „Z Ky-
suc až na kraj světa“, inspirovaná vandrov-
ní povahou drátenického povolání, a další 
tematické interaktivní prvky.

PRODLUŽUJEME VÝSTAVU 
ČASU NAVZDORY…
Na výstavě „Drátovat, flikovat!“ spolupra-
cují také naše konzervátorky kovů, kte-
ré v uplynulých týdnech kompletně ošetři-

ly a k vystavení připravily vybrané exponáty. 
Pokud byste se chtěli dozvědět něco více 
o  tom, jak se restaurují předměty nejen 
z kovů, ale i dalších materiálů, navštivte vý-
stavu „Času navzdory“, která bude otevře-
na až do 20. dubna 2025. Její návštěvu mů-
žete spojit s komentovanými prohlídkami, 
které jsou u veřejnosti velmi oblíbené.

Zároveň na sobotu 22.  března připra-
vujeme speciální tematické dílny, na kte-
rých si můžete vyzkoušet různé techniky 
jako například uměleckou mozaiku, mak-
ramé, výrobu ručního škrobového papíru 
nebo pokovování různých materiálů v gal-
vanické lázni.

 
VYRAZTE DO MUZEA S DĚTMI
Jak funguje elektromagnetická indukce, 
černá díra nebo optické klamy? Vyzkou-
šejte si svůj postřeh nebo hru na harfu bez 
strun a spoustu dalších interaktivních ex-
ponátů na poznávací výstavě „Chytrá zá-
bava“, kterou jsme opět připravili na zá-
mecké půdě ve spolupráci s  libereckým 
vědecko-zábavným centrem iQLANDIA. 
Výstava potrvá do 30. března 2025 a s ohle-
dem na její omezenou kapacitu doporuču-
jeme rezervovat si vstupenky předem.

Chcete zažít město jinak? Nemusíte ces-
tovat prstem po mapě ani objíždět turistic-
ké cíle, abyste zakusili radost z objevování 
nových míst. „JÁ město“ vás zve prožít ně-
kolik rozličných příběhů a čeká i na ten váš. 
Interaktivní výstava pro děti a jejich dospě-
lé písecké Sladovny se stěhuje do Roztok 
již 14. března! Více podrobností a rezerva-
ce míst naleznete na webových stránkách 
muzea. ❚

Těšíme se na vás!

PŘÍBĚH DRÁTENICKÉHO 
ŘEMESLA
Na začátku března slavnostně otevře-
me novou výstavu s názvem „Drátovat, 
flikovat!“, která odvypráví neobyčej-
ný příběh drátenického řemesla. Jedná 
se o specifický slovenský kulturní feno-
mén, jehož význam byl v roce 2019 oceněn 
zápisem na seznam nehmotného kultur-
ního dědictví UNESCO.

Na výstavě uvidíte exponáty ilustrují-
cí rozmanitost a význam drátenického ře-
mesla. K vidění budou také užitkové před-
měty vyrobené drátenickými technikami, 
a  to jak z  fondu Středočeského muzea 
v Roztokách u Prahy a dalších muzejních 
a  galerijních institucí, tak ze sbírek sou-
kromých sběratelů. Výstava se zaměří ne-
jen na samotnou historii drátenictví, ale 
také na jeho odraz v umění, které zde bude 
rovněž prezentováno.

V současnosti drátování nabylo nové-
ho smyslu, jeho účel je především es-
tetický. Tuto techniku využívají spíše 
výtvarníci pro tvorbu užitého i volného 
umění, a i to bude na výstavě zastoupeno. 
Výstava „Drátovat, flikovat!“ bude zahá-
jena za účasti autorů v sobotu 1. břez-
na 2025 v 11 hodin. V zámecké kuchy-
ni budou servírovány tradiční kyselica, 
špek s chlebem a slivovice. K poslechu 
zahraje lidová hudba a nebude chybět 
ani ukázka drátenického řemesla.

Výstava potrvá až do konce června a ná-
vštěvníci se mohou těšit na bohatý doprovod-
ný program. Během tvořivých dílen si bude-
te moci sami vyzkoušet drátenické řemeslo. 
Pro starší děti MŠ a první stupeň ZŠ připra-
vujeme ve spolupráci s  Marcelem Ramda-
nem speciální projektové dny kombinují-
cí hudební, výtvarné a pohybové prvky, které 
přiblíží historii řemesla a jeho techniky.

Městská knihovna i
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KRIMI A THRILLERY
CARTER, C., POZOROVATEL SMRTI

KEPLER, L., NÁMĚSÍČNÍK
MARSONSOVÁ, A., ŠEST RAKVÍ

NABÍZÍME VÁM VÝBĚR Z NOVINEK ZAPSANÝCH DO FONDU MĚSTSKÉ KNIHOVNY ZA MĚSÍC LEDEN 2025.

PRO DĚTI A MLÁDEŽ
GRABENSTEIN, CH., OLYMPIÁDA V KNIHOVNĚ 

PANA LEMONCELLA
MORŠTAJNOVÁ, A., MODRÁ PLANETA
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JŮZLOVÁ, J., ČESKÉ POKLADY UNESCO PRO DĚTI
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Knihy můžete kdykoli vracet 
do návratového boxu u vstup-

ních dveří knihovny. 
Nejnovější informace může-
te zjistit na webu knihovna.
roztoky.cz a facebook.com/

MKRoztoky 
ZA MĚSTSKOU KNIHOVNU 
TEREZA BĚLOHLÁVKOVÁ

Motorka vytvořená technikou  
drátování, autor Miroslav Chaloupka

Zdenka Braunerová, Dráteník s pastmi 
na myši, kresba tužkou a kvaš, 1880
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JAN MASARYK – SYNONYMUM PRO DEMOKRACII

Č eskoslovenský politik, diplomat, syn prvního 
československého prezidenta Tomáše Garrigua 
Masaryka, narozen 14. 9. 1886 měl ve své době 
velké jméno v celém světě a nesmírný kredit na 

Západě. Jeho politika byla vstřícná k lidem. Většina náro-
da ho milovala a důvěřovala mu díky jeho demokratickému 
smýšlení, bezprostřednosti a vtipnosti. Oblíbil si i Roztoky, 
zejména pak japonskou restauraci Sakura v Tichém údo-
lí. Jeho lidové a neokázalé vystupování a bezmezný optimi-
smus šířený za války v  rozhlasových projevech z Londýna 
pomáhal lidem přečkat okupaci. Byl mimo jiné vyslancem 
v  Londýně (1925–1938), ministrem zahraničí v  londýnské 
exilové vládě, v první („košické“) i druhé vládě Zdeňka Fier-
lingera a v první vládě Klementa Gottwalda. V období 1944–
1945 zastával i  posty ministra národní obrany a  ministra 
financí. Jan Masaryk se nepřipojil v  únoru 1948 k  demisi 
ministrů demokratických stran, čímž dal legitimitu Gott-
waldovu puči.

Křeslo ministra zahraničí bylo pro něj přichystáno i v nové 
Gottwaldově vládě, která se měla představit 10. března 1948. 
Právě na něj se měly zamířit objektivy filmařů a fotografů. 
Místo toho jej v tento den ráno našli mrtvého na dlažbě dru-
hého nádvoří Černínského paláce, pod okny služebního bytu.

Po ohledání soudním lékařem bylo dáno (mimo jiné) do zá-
pisu: „Kolem šesté hodiny ranní nastalo u  ministra Masa-
ryka vyvrcholení krize a deprese, která se stupňovala až do 
náhlého pominutí smyslů. V důsledku tohoto stavu vyskočil 
z okna koupelny.“

Tato oficiální zpráva je v mnoha směrech v rozporu s dnes 
známými skutečnostmi a  vzbuzuje nedůvěru. Nepříznivé 
světlo na celou událost vrhá i skutečnost, že případ byl ode-
brán zkušeným kriminalistům a předán Státní bezpečnosti.

Všechen světový tisk se zabýval smrtí velkého zastánce 
demokracie. Hlavy států vyjadřovaly spontánně svůj smu-
tek. Francouzský prezident Vincent Auriol, generální ředitel 
UNESCO Julian Huxley, generální tajemník OSN Trygve Lie, 
britský premiér Ernest Bevin a také Winston Churchill byli 
jeho přátelé a oplakávali jeho smrt.

Nechci zacházet do detailů. Existuje několik knih, které po-
pisují smrt, urychlený pohřeb hned třetí den po smrti a mno-
hé pravdivé i nepravdivé zprávy a výpovědi. A tak není divu, že 
po dvaceti letech bylo vyšetřování obnoveno. Pramenů pro vy-
šetřování však nezůstalo mnoho. Svědci zestárli o dvě deseti-
letí, jiní zemřeli. Někteří přirozenou smrtí, někteří za zvlášt-
ních okolností.

Na rozdíl od dobové verze se vyšetřování přiklonilo k názo-
ru, že Masaryk byl zavražděn. Jeho smrtí se později zabýva-
ly desítky odborníků a bylo vedeno několik vyšetřování. Žádné 
z nich nedokázalo zcela vyvrátit některou z verzí – sebevraž-
da, vražda či nešťastná náhoda.

Dodnes máme pochybnosti o tom, co se stalo v onom mi-
nisterském bytě Černínského paláce v osudnou noc z 9. na 
10. března 1948. Ukončil Jan Masaryk svůj život dobrovol-
ně, nebo to byla vražda? Toto záhadné a nevyřešené úmr-
tí nás stále žene k odhalení pravdy. Naposledy kriminalisté 
případ odložili v březnu 2021, kdy ÚDV (Úřad dokumenta-

Vážení spoluobčané, dovolte mi, abych připomenula výročí úmrtí československého ministra 
a politika Jana Masaryka, který zemřel za záhadných okolností dne 10. března 1948.

ce a vyšetřování zločinů komunismu) vyšetřování uzavřel, 
aniž došel k jednoznačnému závěru.

V těchto dnech policie otevírá tento případ znovu. Před-
seda sněmovního výboru pro bezpečnost Pavel Žáček (ODS) 
inicioval shromáždění dokumentů o  Masarykově smrti ze 
zahraničí. Ministr zahraničí Jan Lipavský požádal o tyto do-
klady zastupitelské úřady Francie, USA a  Velké Británie. 
Získáváme údaje a poznatky britské tajné služby, tajné do-
kumenty z americké ambasády v Londýně a další. Opět sto-
jíme před otázkou: vražda, či sebevražda?

Záměrem tohoto článku však není polemizovat o  smr-
ti Jana Masaryka. V textu jsou uvedena pouze fakta, která 
byla uvedena v různých knihách, zprávách a článcích. Zá-
měrem je připomenout si jednu z nejvýraznějších osobností 
novodobých dějin. Oblíbeného a milovaného politika, od je-
hož úmrtí uplyne 10. března 77 let. ❚

EVA SODOMOVÁ
RADNÍ

INZERCE
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CO NÁS ČEKÁ A NEMINE V ROCE 2025

V álečné konflikty za hum-
ny – na Ukrajině a na Blíz-
kém východě, budou podiv-
nou kulisou oslav letošního 

80. výročí ukončení největší války ve 
světových dějinách, na jejímž konci si 
vítězové i poražení slíbili, že nic podob-
ného se již nesmí opakovat.

NEJEN MNICHOV, ALE I JALTA
V  souvislosti s  úvahami o  tom, jak by 
měl vypadat spravedlivý mír pro Ukraji-
nu, bychom si měli připomenout i 80. vý-
ročí únorové konference „Velké trojky“ 
(USA, Velké Británie a SSSR) v Jaltě, kde 
bylo o osudu střední Evropy rozhodnuto 
„o nás bez nás“ na dlouhých 45 let.

Osmdesáté výročí se bude speciál-
ně týkat i Roztok, a  to vzpomínkou na 
příjezd tzv. transportu smrti na roz-
tocké nádraží 29. dubna 1945. Podob-
ných děsných transportů smrti byly na 
konci války desítky, ale ne všechny mají 
i  pozitivní epizodu, k  jaké došlo v  na-
šem městě – spontánní akci na podpo-
ru (a částečné osvobození) vězňů. Této 
události se budeme více věnovat v dub-
novém čísle.

MĚSTO V SLZÁCH
Myslím si, že bychom se měli připo-
jit i  k  pietní vzpomínce na ničivé „přá-
telské“ bombardování českých měst, 
včetně Prahy, na samém konci vál-
ky. Zejména pak Kralup nad Vltavou 
22.  března  1945, které se tehdy sta-
ly válkou nejpostiženějším středočes-
kým městem. Teprve teď, po osmdesá-
ti letech, se začíná definitivně zacelovat 
válečná jizva v  samém centru města, 
vychýlená věž kostela ale bude tuto veli-
konoční tragédii navždy připomínat (ča-
sem třeba i důstojný památník obětí).

Cílem útoku byla (již tehdy nefunkč-
ní) ropná rafinerie a  výrobna benzinu 
pro wehrmacht a  také strategicky vý-
znamné seřaďovací nádraží. V 11:45 byl 
vyhlášen letecký poplach, o  45 minut 
později nad městem rozpoutalo v osmi 
vlnách 124 letadel hodinové peklo, při 
němž zahynulo 145 civilních obyvatel 
Kralup a 100 vojáků wehrmachtu. Vět-
šina lidí se sice stačila ukrýt do skle-
pů, ale ty je většinou neuchránily před 
ničivými důsledky bombardování, např. 
v krytu u nádraží zahynulo 45 osob. Po-

kud nezemřeli v přímém důsledku ex-
plozí tříštivých bomb, udusili se zava-
leni sutinami. V jedné minutě zahynuly 
celé rodiny, např. rodina Váchova – pra-
rodiče, rodiče a všech pět jejich dětí, či 
pětičlenná rodina Jandova. Mezi obět-
mi byla i  dvacetiletá Božena Košťálo-
vá z Roztok, když dům, v němž se ukry-
la, dostal tři zásahy. Vzhledem k tomu, 
že měla krátce před svatbou, její velmi 
emotivní pohřeb připomínal spíše prů-
vod 46 družiček oblečených do svateb-
ních bílých šatů. 

Poškozeno bylo téměř tisíc obytných 
domů, 117 jich bylo zcela zničeno. Za-
saženo bylo 16 veřejných budov, včetně 
nádraží, gymnázia a knihovny.

Šlo přitom o zcela zbytečný masakr, 
protože zásobníky s benzinem se poda-
řilo velmi přesně zasáhnout už v první 
vlně náletu. Město ovšem zahalil černý 
hustý dým, v němž piloti ztratili orien-
taci a vysypali tak bomby nad městem 
v podstatě naslepo, protože s jejich ná-
kladem se nemohli vrátit na své italské 
základny. Část bomb shodili i na Nera-
tovice, kde zahynulo 52 osob, dále na 
Lobeč a Lobeček.

ČESKÉ ZEMĚ – ZBROJOVKA ŘÍŠE
Bombardování Protektorátu Čechy 
a  Morava ango-americkými leteckými 
svazy na sklonku roku 1944 již efektiv-
ně ničilo výrobní sílu českých průmyslo-
vých závodů, které byly součástí zbrojní 
výroby Říše – viz např. předvánoční nálet 
na plzeňskou škodovku (130 mrtvých 

Nadcházející rok, gregoriánského kalendáře 2025, židovského 5785 a muslimského 1446, zřejmě 
nebude „žádná nuda“. Bude to start velkých změn, přičemž zřejmě ne vždy k lepšímu, a nemyslím  
tím jen blížící se podzimní volby do Sněmovny.

a  240 zraněných civilistů). Ta se sta-
la posléze cílem několika dalších zni-
čujících náletů na jaře roku 1945, kte-
ré měly definitivně ochromit německé 
zbrojní kapacity. Znamenaly ovšem 
i  devastaci základní městské infra-
struktury a vysoké ztráty mezi civilním 
obyvatelstvem. Zejména poslední nálet 
25. dubna (66 civilních obětí), kdy válka 
již byla rozhodnuta a bojovalo se v cen-
tru Berlína, vyvolal pochybnosti o jeho 
účelnosti (a byl také po Únoru 48 zne-
užíván komunistickou protiamerickou 
propagandou).

NEJSMUTNĚJŠÍ POPELEČNÍ STŘEDA
Na Popeleční středu, v  den hlubokého 
postu, si křesťané sypou na hlavu popel 
se slovy: „Pamatuj, že jsi popel a v popel 
se zas obrátíš“. Jak symbolické to bylo 
pro Pražany v den 12. února 1945. Tehdy, 
v pravé poledne, zažila Praha první zni-
čující nálet. Zřejmě šlo o navigační omyl 
62 amerických bombardérů, které za 
špatné viditelnosti shodily 152 tun bomb 
místo na Drážďany na centrum Prahy. 
K záměně přispěla i podobnost údolí Vl-
tavy s  drážďanským Labem. Následky 
byly fatální – 701 mrtvých a 1184 zraně-
ných civilních obětí. Zničen byl i Emauz-
ský gotický klášter Na Slovanech a de-
sítky měšťanských domů. Škody nastaly 
nejen přímým zásahem, ale i  tlakovou 
vlnou explozí.

V následujících dnech, 13.–15. úno-
ra  1945, byly kobercovými nálety vy-
mazány z  mapy saské Drážďany, je-

Pohřební průvod za rakví B. Košťálové v Nádražní ulici.



2525

HISTORIE /  SPOLEČENSKÁ KRONIKA

STANISLAV BOLOŇSKÝ

jichž vojenský, strategický význam byl 
tou dobou již marginální. O  život zde 
přišlo nejméně 25 tisíc, spíše však 
35 tisíc lidí, a to nejen místních obyva-
tel, uprchlíků před blížící se východ-
ní frontou, ale i  mnoha totálně nasa-
zených dělníků z  okupovaných zemí, 
včetně Česka. Záře z  požáru města 
byla viditelná až do Kralup! Šlo o  akt 
pomsty, který i W. Churchill označil za 
válečný zločin.

KRVAVÁ KVĚTNÁ NEDĚLE
Z hlediska materiálních ztrát byly ješ-
tě horší následky náletu amerických 
bombardovacích svazů, na Květnou 
neděli 25. března, které z  Itálie tento-
krát již cíleně zamířily na průmyslové 
předměstí Prahy – Vysočany (ČKD), Li-
beň (Auto Praga), Holešovice, Letňany 
(Aero), a také kbelské letiště, kde bylo 
zničeno 88 letadel Luftwaffe a  53 jich 
bylo poškozeno. Úmyslně byla pro ná-
let zvolena neděle, kdy byly továrny mi-
nimálně obsazeny pracovníky. Přes-
to byly následky hrozivé – v Praze 253 
civilních obětí, ve Kbelích 126, v Sata-
licích 62, ve Vinoři 54, v Čakovicích 26, 

v Kyjích 14 a v dalších okolních obcích. 
Přímý zásah dostal také uprchlický tá-
bor ve Vinoři.

Do rámce této likvidace průmyslového 
potenciálu Protektorátu zapadá i  nálet 
na Kralupy nad Vltavou 22. března 1945.

SMUTNÁ TEČKA DEN PO VÁLCE
Smutnou tečkou za nesmyslným zabíje-
ním bylo bombardování Mladé Bolesla-

vi a  také Roudnice nad Labem, Mělníka, 
Litoměřic, Úštěku a Dubé 9. května 1945, 
tedy fakticky den po kapitulaci Německa. 
V  těchto případech se ale bomby sypaly 
na hlavy prchajících vojáků wehrmachtu 
a německých civilistů, ale i nic netušících 
jásajících obyvatel, ze sovětských letadel. 
Zatímco Češi nadšeně mávali v Mladé Bo-
leslavi ruským letadlům, spustilo se ne-
smyslné peklo. Byl zasažen polní lazaret 
i autobus plný běženců, a ovšem zahynu-
lo i 150 místních obyvatel. Rozkaz k této 
„vyčišťovací“ akci na podporu „Pražské 
operace“ dal velitel 1. ukrajinského fron-
tu Rudé armády maršál Koněv. Přitom 
i v Praze německá armáda kapitulovala již 
8. května. Až do roku 1990 byly okolnos-
ti tohoto tragického incidentu ve veřejném 
prostoru zamlčovány. ❚

STANISLAV BOLOŇSKÝ

Boženka Košťálová

ŠŤASTNÝCH SEDMDESÁT LET
Statistiky dokazují, že institut manželství je již řadu let v krizi. Nejen v Čechách, ale i v celé Evropě, včetně 
států, kde se ctila stará kulturní tradice tohoto partnerského soužití. O to více potěší, když můžeme poblahopřát 
manželskému páru k neuvěřitelným 70 letům společného a hlavně šťastného manželského svazku.

J ana a  Václav Majerovi, učitel-
ský pár z Roztok, oslavili toto vý-
ročí koncem loňského prosin-
ce. Svatbu uzavřeli velmi mladí 

26. 12. 1954 v kostele a na úřadě v Kle-
canech. Jana pochází z Klecánek a Vác-
lav z dolních Roztok, takže to k sobě měli, 
coby kamenem dohodil.

Václav Majer zahájil svou učitelskou 
dráhu v roce 1948 v Brandově a Hoře sv. 
Kateřiny v  Krušných horách. Společně 
s manželkou Janou poté krátce působili 
v Čičovicích a Středoklukách, než se defi-
nitivně usadili v Roztokách. V místní škole 
pak během svého života vychovali něko-
lik generací roztockých dětí. Jana Maje-
rová jako velmi oblíbená „elementarist-
ka“ (specialistka pro 1. a 2. třídu), Václav 
Majer jako učitel zeměpisu a  přírodopi-
su, a také zapálený včelař. Dlouhá léta byl 
také zástupcem ředitele školy, a pro svůj 
zásadový postoj jím i trvale zůstal, protože 
nikdy nevstoupil do komunistické strany, 
jejíž členství bylo pro funkci ředitele školy 
tehdy podmínkou. V roce 1968 se také po-
dílel na obnově skautského hnutí v Roz-

tokách. To mu po jeho opětovném zákazu 
„kádrový profil“ ještě více poškodilo.

Po roce 1989, již v důchodovém věku, 
se Jana Majerová věnovala rodině 
a  vnoučatům, Václav Majer vstoupil do 
komunální politiky. Díky němu se moh-
lo uskutečnit první setkání Občanské-
ho fóra v  Roztokách ve školní jídelně. 
O jeho oblibě mezi bývalými žáky svědčí 
i to, že v prvních porevolučních volbách 
získal bezkonkurenčně nejvíc prefe-

renčních hlasů. Byl mnoho let členem 
městského zastupitelstva a radním.

Jana a Václav spolu prožívají naplně-
ný a harmonický život, i když někdy dost 
dramatický. Při povodních v  roce 2002 
byl jejich dům zaplaven, bylo zničeno 
všechno vnitřní vybavení, včetně rodin-
ných památek a fotografií, a dům musel 
i stavebně projít náročnou sanací.

Přes svůj vysoký věk a zdravotní obtí-
že jsou oba stále činorodí, jak to jen jde. 
Jsou také nepřebernou studnou vzpo-
mínek na staré Roztoky a věrohodným 
zdrojem informací o dobách minulých.

V  Roztokách se k  nim každou chví-
li přihlásí nějaký bývalý „žák“ nebo „žá-
kyně“. Je až legrační slyšet starší dámu 
nebo pána, často už v  důchodovém 
věku, jak v rozhovoru vykají „panu učite-
li“ nebo „paní učitelce“, zatímco oni jim 
odpovídají tykáním. Generační rozdíl, 
kdysi tak zásadní před tabulí, se s od-
stupem desetiletí stírá.

Vážení Jano a Vašku, přejeme ještě 
mnoho šťastných společných let! ❚

Jana a Václav Majerovi
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LETNÍ PŘÍMĚSTSKÉ TÁBORY PRO DĚTI V LEXIKU

Z POHÁDKY DO POHÁDKY
30. 6.–4. 7. 2025
Tábor je určen pro děti od 4 do 8 let a za-
měřuje se na rozvoj komunikačních do-
vedností pod vedením milé speciální pe-
dagožky a  logopedky Kateřiny Slukové. 
Celý týden se ponese v duchu oblíbených 
pohádek, které se stanou inspirací pro 
hravé aktivity. S Maxipsem Fíkem si děti 
zahrají divadlo, s vílou Amálkou budou rý-
movat a zpívat, s Krtečkem zase vymýš-
let, tvořit a kreslit. Kromě toho nebudou 
chybět pohybové hry venku na zahradě 
i na hřišti. Děti tak zábavnou formou posílí 
svou slovní zásobu, zlepší výslovnost, ko-
munikační schopnosti a fantazii.

REPORTÉREM NA TÝDEN ANEB 
DO ZÁKULISÍ RÁDIA A TELEVIZE 
21. 7.–25. 7. 2025
Pro starší děti ve věku od 8 do 13 let 
jsme připravili unikátní týden plný me-
diálního světa. Účastníci budou mít 
možnost nahlédnout do tajů moderá-
torské práce v  rádiu a  televizi, navštíví 
skutečná studia, setkají se se součas-
nými novináři a  sami si zkusí vytvořit 
vlastní reportáž. Tento tábor je ideál-
ní pro všechny zvědavce, kteří rádi ob-
jevují nové věci a chtějí se na chvíli stát 
opravdovými reportéry. Povede je naše 
dlouhodobá spolupracovnice se znalostí 
médií a výborná táborová vedoucí Natá-
lie Malčánková.

Oba tábory nabízejí dětem skvělý pro-
gram, odborné vedení a  nezapomenu-
telné zážitky. Neváhejte a  přihlaste se 
co nejdříve přes naše webové stránky 
www.lexik.cz.

ZKOUŠKY NANEČISTO PRO ŽÁKY 
5. A 9. TŘÍD
Dne 29.  března  2025 pořádáme pro 
žáky 5. a 9. tříd Zkoušky nanečisto, kte-
ré jim pomohou se co nejlépe připra-
vit na přijímací řízení na střední školy 
a gymnázia. Děti si vyzkouší reálné tes-
ty, naučí se pracovat s časovým limitem 
a  seznámí se s  atmosférou zkoušek. 
Projdou všechny části testu z matema-
tiky a českého jazyka v podmínkách co 
nejvíce podobných skutečným přijíma-
cím zkouškám. Po testování dostanou 
zpětnou vazbu s podrobným rozborem 
výsledků, aby věděly, na které oblasti 
se zaměřit v další přípravě.

Zkoušky nanečisto pomáhají dětem 
nejen ověřit znalosti, ale také překonat 
nervozitu a získat větší jistotu. Máme ješ-
tě několik posledních míst.

REKVALIFIKAČNÍ KURZ CHŮVA 
PRO DĚTI
Chcete pracovat s dětmi a hledáte způ-
sob, jak získat potřebnou kvalifikaci? 
Nabízíme rekvalifikační kurz Chůva pro 
děti do zahájení povinné školní docházky 
a Chůva pro děti v dětské skupině. Tyto 

Léto je sice ještě daleko, ale my už se na něj chystáme a připravujeme nabídku našich letních příměstských táborů. 
Letos jsme si pro malé i větší připravili dva tematicky různě zaměřené týdny, které budou nejen zábavné, ale i vzdělávací.

Více na www.lexik.cz i na Facebooku 
a Instagramu. V případě jakýchkoli 
dotazů pište na poradna@lexik.cz, 

info@lexik.cz nebo info@insignis.cz 
anebo volejte na 739 034 000 

(poradna), 733 643 642 (koordinátorka), 
739 035 000 (recepce).

kurzy jsou určeny všem, kteří se chtějí 
uplatnit v oblasti péče o děti, ať už v ma-
teřských školách, dětských skupinách či 
jako soukromé chůvy. Kurzy zahrnují teo-
retickou i praktickou přípravu, seznáme-
ní s vývojovou psychologií, první pomocí 
a základy pedagogiky. Po úspěšném ab-
solvování získáte osvědčení o kvalifikaci, 
které vám otevře nové pracovní možnos-
ti v oblasti péče o děti. Termíny a další in-
formace najdete na našem webu.

PŘÍLEŽITOST PRO PSYCHOLOGA
Rádi rozšíříme řadu našich poraden-
ských odborníků o  psychologa. Pokud 
jste jednooborový psycholog, je pro vás 
důležitý přátelský kolektiv, příjemné pro-
středí a vynikající podmínky pro práci, če-
káme jen na vás. ❚

BC. JANA JANOUŠKOVÁ, KOORDINÁTORKA

V naší školce se i v novém roce stále něco 
děje a  o  zážitky není nouze. Některé 
třídy v  lednu opět vyrazily do Prahy na 
koncert filharmonie. Program „Toulky 

v říši snů“ je pro děti upraven přímo na míru, tedy 
přizpůsoben jejich věku. Zábavnou formou jsou se-
známeny s klasickou hudbou. I samotná cesta vla-
kem byla pro mnohé velkým zážitkem. Setkání 
s  živým orchestrem a  poslech úryvků z  Mozarta, 
Haydna nebo Beethovena byly třešničkou na dortu.

Děti i paní učitelky si to moc užily a z programu 
byly nadšené. V dubnu si nenechají ujít další při-
pravovaný program. ❚

NÁVŠTĚVA MŠ HAVLÍČKOVA 
NA EDUKAČNÍM KONCERTU 
PRAGUE PHILHARMONIA

KOLEKTIV MŠ HAVLÍČKOVA

Cesta vlakem

http://www.lexik.cz
http://www.lexik.cz
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ÚNOR BÍLÝ? RADĚJI MI ŘEKNI, JAKÝ BYL LEDEN

O d ledna 2025 se stala no-
vou ředitelkou ZŠ Sed-
mihlásek MgA. Jana Ja-
kubíčková, která převzala 

funkci po Mgr. Kláře Janů. Klára se 
rozhodla svou kariérní cestu přesmě-
rovat a  my jí děkujeme za spolupráci 
v  prvních třech letech existence ško-
ly. S novou paní ředitelkou se nyní na 
vedení Sedmihlásku podílejí také Mgr. 
Tereza Bartelová, která se stará o kon-
cepční směřování, a  Mgr. Magdaléna 
Marková, jež zajišťuje provozní řízení. 
Nové ředitelské trojici i celé škole pře-
jeme pevné zdraví, sílu a hodně rados-
ti ze společného díla.

ČERVENKY UČÍ LEDŇÁČKY ANEB 
MALÍ UČÍ VELKÉ
Prvňáčci a třeťáci společně hnízdí pod 
jednou střechou, a  tak si začátkem 
roku ti mladší připravili pro své starší 
spolužáky pestrý edukativní program 
od malování poslepu přes ručně kres-
lené labyrinty a skládání obrazců až po 
pexeso. Všichni se obohatili a všechny 
to bavilo.

CENTRA AKTIVIT U LEDŇÁČKŮ
Centra aktivit se zaměřují na práci 
ve skupinách. Každá skupina se celý 
den zabývá jedním výukovým předmě-
tem (psaní, čtení, matematika a ateli-
ér) a postupně plní zadané tematické 

úkoly. Hlavním principem center je za-
pojení každého z žáků a sledování pro-
měnlivé dynamiky ve skupině. Na konci 
týdne se společně hodnotí nabyté doved-
nosti i efektivnost jednotlivých center.

NÁVŠTĚVA ČNB
Čtvrtá třída Vlaštovek byla v rámci vý-
uky finanční gramotnosti na exkurzi 
v  návštěvnickém centru České národ-
ní banky. Děti si potěžkaly zlatou cihlu, 
zkoumaly ochranné prvky na bankov-
kách a navštívily trezor. Kromě toho se 
trojice výherců školního kola soutěže ve 
finanční gramotnosti proměnila v tým, 
který z okresního kola (sešli se zástup-
ci 11 škol z Prahy-západ) postoupil do 
kola krajského, v němž bude řešit pří-
padovou studii. A  když jsme u  té gra-
motnosti, pedagogové měli možnost 
zvýšit si tu digitální na školení v Google 

V ZŠ Sedmihlásek jsme vstoupili do nového roku s novou paní ředitelkou.

ŠKOLSKÁ RADA V NOVÉM SLOŽENÍ

V první části jednání proběhla 
volba předsedkyně školské 
rady. Tímto bych chtěla po-
děkovat nejen členům rady, 

ale i všem rodičům za zvolení a projeve-
nou důvěru. Velmi si této příležitosti vá-
žím a těším se na spolupráci při podpoře 
rozvoje školy a zajišťování dobré komu-
nikace mezi rodiči a školou. Místopřed-
sedou školské rady byl zvolen radní pro 
školství Jaromír Beran.
Dále byla schválena pravidla jednání 
školské rady a představen plán činností 
školy na rok 2025. Učitelé intenzivně pra-
cují na slovním hodnocení pro žáky prv-
ních až třetích tříd. Zároveň školu čeká 

Dne 14. ledna se konalo první letošní jednání školské rady ZŠ Zdenky Braunerové. Kromě stávajících 
členů (J. Beran, M. Bromovská, V. Drdová, D. Hegerová, I. Ježková a M. Zapletalová) se setkání zúčastnili 
i nově zvolení zástupci z řad rodičů: Blanka Pekárková, Ondřej Kubizňák a Ivana Vránková.

IVANA VRÁNKOVÁ, 
PŘEDSEDKYNĚ ŠKOLSKÉ RADY

Pěvecká soutěž Slavík Zdenky Braunerové 2024, 
foto: Šára Kovaříková.

Workspace, které inicioval a  vedl sám 
věhlasný Josef Plíhal.

VYSVĚDČENÍ
Kde byste chtěli strávit poslední den 
pololetí? Přece na pláži! Naštěs-
tí máme mezi rodiči kouzelníky typu 
Jana Chalupy, který toto odvážné přá-
ní dokáže splnit a celá škola tak mohla 
vyrazit do Beachclubu Praha Strahov. 
Pod vedením skvělých trenérů si děti 
užily sportovní hry, slavnostní svačinu 
a na závěr i předávání vysvědčení. A to 
vše v  písku. Letos mělo premiéru Vy-
svědčení JINAK, které kombinuje slov-
ní hodnocení s grafickým znázorněním 
dosažené úrovně v  dané oblasti. Věří-
me, že tato novinka přinese dětem i ro-
dičům přehlednější a  strukturovanější 
zprávy než samotné slovní hodnocení, 
které jsme používali doteď.

DEN OTEVŘENÝCH DVEŘÍ
V  pátek 7.  března otevíráme dveře, 
takže pokud vás Sedmihlásek zají-
má, neváhejte se registrovat k návště-
vě na e-mailu: nina.koubova@skola-
sedmihlasek.cz. Zápis bude následovat 
2. 4. 2025. Těšíme se na vás! ❚

KAROLÍNA ŠÍPALOVÁ

mnoho zajímavých projektů: únor se sta-
ne měsícem hudby a březen zase měsí-
cem knihy, kdy pro žáky prvního stupně 
připraví program jejich starší spolužáci. 
Nebude chybět ani tradiční Noc s Ande-
rsenem a školní projekce Jednoho světa.
Školská rada je otevřena návrhům a pod-
nětům ze strany rodičů, školy i  učitelů. 
Pokud máte jakékoliv otázky nebo námě-
ty, neváhejte mě kontaktovat na e-mailo-
vé adrese: skolska.rada@zs.zb.cz.
Těším se na spolupráci! ❚

ŠKOLSKÁ RADA V NOVÉM SLOŽENÍ
Dne 14. ledna se konalo první letošní jednání školské rady ZŠ Zdenky Braunerové. Kromě stávajících 
členů (J. Beran, M. Bromovská, V. Drdová, D. Hegerová, I. Ježková a M. Zapletalová) se setkání zúčastnili 
i nově zvolení zástupci z řad rodičů: Blanka Pekárková, Ondřej Kubizňák a Ivana Vránková.

Vysvědčení v Beachclubu Praha Strahov

mailto:nina.koubova@skolasedmihlasek.cz
mailto:nina.koubova@skolasedmihlasek.cz
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VELKÉ PODĚKOVÁNÍ PANU TOMÁŠI ZDĚBLOVI

C elá tato, dnes již tradiční, 
podzimní akce vznikla vlast-
ně zpola v  žertu. V  oddělení 
Soviček MŠ Havlíčkova, které 

se nachází ve vile čp. 125 v Tichém údo-
lí, jsme se při jeho otevírání s  kolegy-
ní zasnily při pohledu do svahu zahra-
dy a představovaly si, jak by bylo krásné 
a účelné, kdyby tento svah mohl být spá-
sán ovcemi.

Obě nás napadl pan Zděblo. Ten nevá-
hal ani chvíli a své ovce nám od té doby 
zcela nezištně půjčuje na období prvních 
školních měsíců. S tím souvisí i nutnost 
postavit elektrický ohradník. Celou tuto, 
pro mnohé neviditelnou, práci vykonává 
s typickým úsměvem na tváři. A aby toho 
nebylo málo, nabídl nám také zapůjčení 
náčiní pro moštování tradičním způso-
bem.

Z obou těchto akcí jsou nadšené nejen 
děti, ale i my učitelky. Děkujeme. ❚

KLÁRA ČÁSTKOVÁ A LUCIE MACHKOVÁ
Děti s ovcemi pana Tomáše Zděbla
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ROZTOCKÁ DEVÍTKA V ROCE 2024

Z a  příznivého počasí pravi-
delně plujeme po Vltavě. 
V chladnějším období se vě-
nujeme hrám, uzlování, šif-

rám a  dalším aktivitám v  naší ma-
ringotce. Začátkem jara budeme 
opravovat naše devítikánoe a připraví-
me je na novou sezonu.

Kromě schůzek jsme pořádali dvě ve-
řejné akce, několik brigád a během zimy 

Jsme dětská vodácko-turistická skupina. Náš dětský oddíl se v roce 2024 sešel celkem 40x na 
úterních schůzkách od 16:30 do 18:30 v loděnici za železniční zastávkou Roztoky-Žalov.

B yli jsme zvoleni občany Roz-
tok, abychom hájili jejich zá-
jmy. Nezvolili nás developeři 
a nedosadil nás do Roztok ani 

žádný úřad. Snažme se tedy na problé-
my města pohlížet okem lidským a nikoli 
úředním. Nepopírám samozřejmě, že se 
musíme pohybovat v zákonných mantine-
lech, ale netřeba při tom být papežštější 
než papež.

Je pravda, že územní plán stanovuje jis-
té mantinely výstavby. Ovšem na ně je tře-
ba pohlížet jako na nepřekročitelné limi-
ty, nikoli jako na „návod“, jak má být daný 
objekt velký. Je tedy třeba kromě soula-
du s územním plánem posoudit i vliv na 
okolí, zátěž pro okolí a další aspekty. To by 
měl udělat stavební úřad, nicméně měs-
to (stejně jako jiní účastníci řízení) mohou 
svými připomínkami na některé problémy 
upozornit. Připomenu, že podle nového, 
tedy platného, stavebního zákona tento 
typ stavby (bytový dům) řeší stavební úřad 
v Černošicích.

Navíc žádnou stavbu (kromě některých 
staveb veřejné důležitosti) nelze realizovat 
bez souhlasu vlastníka komunikací. Měs-
to zde tedy bude nejspíš vystupovat nejen 
jako „pouhý“ účastník řízení, ale též jako 
vlastník přilehlých komunikací a  infra-
struktury. A právě při rozhodování o tom, 
zda bude developerem zamýšlená úpra-
va okolních ploch pro město přínosem, či 
nikoli, nabývá na důležitosti naše role vo-
lených zastupitelů. Právě proto jsme byli 
zvoleni, abychom o  takovýchto záležitos-
tech odpovědně (a lidsky) rozhodli. A ne-
lze se při tom schovávat za odborníky. Ko-

ING. MICHAL HADRABA 
RADNÍ POVĚŘENÝ REGULAČNÍMI PLÁNY

nečné rozhodnutí je jenom na nás. I když 
odborných názorů se nezříkáme a větši-
nou se jimi řídíme. Ale na druhou stranu, 
máme i vlastní rozum, jinak bychom byli 
zbyteční.

Samozřejmě nemůžeme rozhodovat 
šikanózně, například bezdůvodně brá-
nit uložení sítí nebo přípojek do měst-
ského pozemku. Ale pokud uznáme, že 
například úprava komunikace vyvolaná 
stavbou bude pro majitele okolních ne-
movitostí nepříznivá nebo že v  průbě-

hu výstavby bude potřeba nějakým nea-
dekvátním způsobem využívat městské 
pozemky a  na dlouhou dobu omezovat 
provoz i  ostatní občany Roztok, souhlas 
nedáme.

Odborně argumentovat v tomto přípa-
dě nemusíme. O tom zákon o obcích ne-
hovoří. A nemyslím, že by tím utrpěl de-
mokratický proces. ❚

ZASE TA HLOUCHOVA
Snaha o výstavbu bytového domu v ulici Hlouchova a velký odpor obyvatel sousedních domů již nějaký čas 
zaměstnávají městskou samosprávu. Kolegyně, místostarostka Šrůmová, v minulém čísle Odrazu k tomuto tématu 
napsala poměrně dlouhý článek. S některými jejími myšlenkami lze souhlasit, s některými se ale ztotožnit nelze. 

JIŘÍ KRUPKA 
KONDOR, SKUPINA ROZTOCKÁ DEVÍTKA Z.S.

HTTPS://ROZTOCKADEVITKA.CZ/

Foto: Stanislav Boloňský

také několik návštěv bazénů a kluziště. 
O prázdninách jsme pořádali týdenní vo-
dácký tábor.

V uplynulém roce se nám podařilo ma-
teriálně zkompletovat vybavení pro tři de-
vítikánoe, sehnat čtyři plastové deblov-
ky (Vydry) a pořídit a opravit malý modrý 
a velký hnědý vlek, který je připraven na 
rekonstrukci. aké jsme získali maringot-
ku a zahájili její opravu.

Momentálně má 1. oddíl 15 dětí a tři ve-
doucí. Rádi uvítáme nové děti, instruk-
tory i vedoucí. Přijďte se k nám podívat, 
těšíme se vás. ❚

https://roztockadevitka.cz/
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